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یادداشت روز سازندگی بررسی می کند: عضویت در سازمان های فرعی چه مزایایی برای اقتصاد ایران دارد؟

برخلاف بسیاری از تحلیلگران
که عضویت در »گروه بریکس« و
»سازمان همکاری  شانگهای« را
 FATF به دلیل عدم عضویت در
و تداوم تحریم ها بی اثر می دانند،
اما عبدالناصر همتی،
وزیر اقتصاد در بازگشت از
اجلاس بریکس، از اهمیت و توفیقات 
این نشست سخن گفت و اعلام کرد:
بعد از 60 سال،

اتحاد جنوبی ها علیه شمالی ها 
درحال شکل گیری است

تثبیت شده! فقرای 
مرکز پژوهش های مجلس می گوید: اندکی بیش از

30 درصد از جمعیت کل کشور زیر خط فقر قرار دارند

ســفر دکتر پزشکیان، ریاســت محترم جمهوری اسلامی 
ایران و هیات همراه ایشــان به اجلاس بریکس در استان 

کازان کشور روسیه، سفری پرمعنا و با دستاورد بود.
اما پیش از تبیین این سفر مایلم از میهمان نوازی آقای 
پوتین، ریاست جمهوری کشور روسیه تشکر کنم. حضور 
رؤســای جمهور و مقامات بیش از ۴۰ کشور  در روسیه و 
برگزاری یک گردهمایی بزرگ و جهانی، امر بســیار مهم 
و قابل اعتنایی اســت که هیچ کشــوری در غرب و شرق 

نمی تواند آن را نادیده بگیرد.
اگر بخواهم گزارشی کوتاه از سفر فشرده دکتر پزشکیان 
ارائه کنم، می توان به تلمیح و تمثیل گفت: در روزهای سرد 
ایالت کازان، دیدارهای بســیار گرمــی بین رئیس جمهور 
محترم ایران و رؤســای جمهور دیگر کشــورهایی که در 
اجلاس حضور داشــتند، انجام شد که نتیجه  و چشم انداز 

آن رونق بخشیدن به اقتصاد ایران است.
سه ســخنرانی دکتر پزشــکیان در اجلاس بسته و باز 
بریکس و بریکس پلاس و پردازش ایده  همگرایی به جای 
واگرایی و ایجاد یک بلــوک قدرتمند با اعضای بریکس 
برای رســیدن به یک همکاری اقتصادی بــا زیربناهای 
سیاسی، نشــان دهنده  آن بود که افق دید ایران از بریکس، 

نگاهی گذرا و کوتاه مدت نیست.
واقعیت این است که ما در زمانه  انتقال قدرت از غرب 
به شرق به سر می بریم. اقتصادهای نوظهوری مانند چین، 
روســیه و هند در کنــار برزیل، آفریقــای جنوبی و ترکیه 
نشــان دهنده  این چرخش جهانی اســت. پس همان طور 
که ریاســت محترم جمهور ایران نیــز گفتند، در بریکس 
گام بلندی برداشــته شده است. رســیدن به یک سازوکار 
روشــن برای ایجاد یک اتحادیه اقتصادی، تاســیس یک 
بانک جهانی و در کنار آن راه اندازی ارز مشترک همچنین 
لغو روادید برای سهولت سفر شهروندان کشورهای عضو 
بریکس به کشــورهای یکدیگر، همه بیانگر آن است که 

اتفاقی بزرگ در شرف وقوع است.
در سفر ســه  روزه ریاســت جمهوری اسلامی ایران، 
ملاقات های متنوع، پرتعداد و گفت وگوهای راهبردی ای با 
رؤسای جمهوری چین، روسیه، مصر، ارمنستان، آفریقای 
جنوبی، ونزوئلا، بولیوی، بلاروس، رئیس امارات متحده  
عربی و نخست وزیر هند انجام شد که هم کارساز بودند و 
هم مفید. گفت وگوهای دوجانبه در چند محور انجام شد 
و در تمامی این گفت وگوها ابتدا به ساکن، رؤسای جمهور 
به موضوع توســعه  همکاری های اقتصادی، سیاســی و 

فرهنگی می پرداختند که در ادامه اشاراتی به آنها می شود:
اولویت اول دکتر پزشــکیان بهبود وضعیت اقتصادی 
کشــور اســت؛ بنابراین از اولیــن مباحثی که ریاســت 
محترم جمهــور در گفت وگوهای خارجی با همتایان خود 
بیــان می کنند، توســعه  روابط اقتصادی و تشــویق آنها 
به ســرمایه گذاری در ایران و اســتفاده از ظرفیت های دو 
طرف اســت. به  عنوان مثال؛ در گفت وگو با آقای شــی، 
رئیس جمهور چین، ایران آمادگی خود را برای هر چه زودتر 
اجرایی شدن قرارداد منعقد شده میان دو کشور اعلام کرد 
و آقای شی نیز ضمن تایید این موضوع، علاقه مندی خود 
را برای افزایش تبادلات اقتصادی و فرهنگی بین دو کشور 
و فعال شدن مســیر اعطای تسهیلات سه به یک در ازای 

منابع ایران در چین ابراز کردند.
مســاله دیگر؛ تبییــن مواضع صلح طلبانــه  ایران بود. 
رئیس جمهور ایران در ســه ســخنرانی خــود در بریکس 
چندین بار به صراحت اعلام کردند، ما جنگ طلب نبوده، 
نیستیم و نخواهیم بود. سخن و خواسته  قلبی ما برقراری 
صلح جهانی است. آرزوی ما جهانی بدون جنگ است. 
مــا جنگ را به نفع هیچ کشــوری نمی دانیم، اما اگر رژیم 
غاصب اســرائیل اقدامــی انجام دهد قطعاً بدون پاســخ 
نمی ماند. آرزوی ما دنیایی است که در آن کودکان، زنان و 
مردان در صلحی پایدار به سر برند و روزهای خود را بدون 
ســیاهی جنگ آغاز و به پایان برسانند. این مدینه فاضله 
ماســت که همه  مردمان، خاصه کــودکان از غرب عالم تا 
شرق دور در آرامش باشند. نه آنکه کودکان بی پناه غزه زیر 
بمب های چند هزار تنی باشــند و همه سازوکار های تمدن 

غرب در برابر چنین جنایاتی ناکارآمد باشد.
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حافظه

ترقی خواه ولیعهد  جوانمرگی 
به مناسبت سالروز درگذشت عباس میرزا نایب السلطنه

6
توسعه

خصوصی بخش  بزرگ  نگرانی 
ناترازی انرژی با اقتصاد ایران چه می کند؟

گفت وگوهای راهبردی 
نگاهی به سفر فشرده رئیس جمهوری 

به اجلاس بریکس و دستاوردهای آن

7
کوچه

محسن حاجی میرزایی
رئیس دفتر رئیس جمهور

جمشید پیش قدم
تحلیلگر اقتصاد

2
ایران

تسویه حساب برای  بهانه 
حمله به مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم

مقامات ایرانی درحالی از حضور فعال ایران در اجلاس 
بریکس ابراز خوشحالی می کنند که تداوم تحریم ها و 
محدودیت های مالــی بین المللی در کنار ناترازی های 
اقتصادی و تشدید نااطمینانی های ژئوپلیتیک، آینده 
اقتصــاد ایران را با ابهام مواجه کرده اســت. به عقیده 
اقتصاددانان، تمرکز تجارت با شرکای تجاری معدود 
و عضویت در ســازمان های فرعی اقتصاد ایران را در 
برابر تکانه های تجاری آســیب پذیر کــرده و اقداماتی 
ازجمله عضویــت در بریکس و ســازمان همکاری 
شــانگهای به دلیل عدم عضویت در »کارگروه اقدام 
مالی« )FATF( و تداوم تحریم ها کم اثر بوده اســت. 
با این حــال، وزیر امور اقتصادی و دارایی نظر دیگری 
دارد؛ عبدالناصر همتی در بازگشت از اجلاس بریکس 

گفت: عمومــاً در چنین اجلاس هایــی، مجموعه ای 
از بحث ها انجام می شــود اما بیشــتر از اجلاس، این 
مســائل و دیدارهای حاشیه آن است که اهمیت دارد. 
رئیس جمهــور دیدارهای مهمی با رؤســای جمهور 
روســیه و چین، نخســت وزیر هنــد و رئیس جمهور 
آفریقای جنوبی داشت و این چهار کشور برای ما مهم 
بود و بحث های مهمی راجع به روابط اقتصادی داشتیم 
و یک سری گره هایی که در کار وجود داشت قول حل 
کردن داده شــد. وی در ادامه گفــت: تقریباً هر چهار 
کشور )روسیه، چین، هند و آفریقای جنوبی( استقبال 
کردند به خصوص دو کشور چین و روسیه که بحث های 
جدی در ارتباط با مسائل اقتصادی در جلسه داشتیم؛ 
به عنوان مثال، در دیدار با رئیس جمهور روسیه، نداشتن 
توازن تجاری یکی از مواردی بود که مطرح شــد و وی 
قول پیگیری در تامین توازن تجاری را داد. همچنین با 
چین پروژه هایی داریم که قول دادند، پیگیری صورت 
گیرد. آقــای همتی در باره اهمیت ســازمان بریکس 

گفت: بعد از ۶۰ سال، اتحاد جنوبی ها علیه شمالی ها 
درحال شکل گیری است و تاکنون هم به خوبی شکل 
گرفته اســت. امروز بیش از ۳۰ رئیس جمهور و رهبر 
کشورها در این اجلاس شــرکت کرده بودند که از این 
منظر اجلاس بریکس، یک همایش جدی بود و همه 
صحبت از جنوب جهانی می کردنــد. وی با تاکید بر 
اینکه عنوان این نشســت، نشست جنوب جهانی بود 
گفــت، بریکس در واقع می خواهد در مقابل ســلطه 
بانک جهانی، صندوق بین المللی پول و در واقع اقتدار 
دلار، قدرت خود را نشــان بدهد. وزیر امور اقتصادی 
و دارایی گفت: تفاوت این بار با ۶۰ ســال قبل در این 
است که اکنون در بریکس دو کشور از پنج قدرت اول 
اقتصادی جهانی، یعنی هند و چین حضور دارند و به 
علاوه دو کشــور از نوظهورهای مهم، یعنی آفریقای 
جنوبی و برزیل هستند و کشورهای دیگری همچون 
روسیه که قدرت سیاســی و امنیتی بالایی دارد و این 
مجموعه را همه اینها با هم تشکیل داده اند. وی با بیان 

اینکه بریکس یک قطب مهم اقتصادی سیاسی خواهد 
شــد، گفت: با توجه به آن چیزی که در جلسه شاهد 
بودیم و در حواشــی جلسه صحبت کردیم و مجموعه 
بحــث و تبادل نظراتی که انجام شــد، امیدوارم نتایج 
خوبی حاصل شود اما مشــخصاً در مورد کشورمان، 
دو مشــکل فشــار تحریم و FATF است که موجب 
می شــود بانک های ما نتوانند ارتباط برقرار کنند. وی 
افزود: این دو مســاله در این جلســات نیز مطرح شد 
و مــن فکر می کنم که ما در عیــن حال که باید این دو 
مشــکل را دنبال کنیم، باید به دنبــال تقویت جایگاه 
خود در بریکس باشــیم. همتی در پایان گفت: ما باید 
زمینه و بســتر لازم را فراهم کنیم که اگر این مشکلات 
رفع بشــود استفاده بهتری از مجموعه بریکس کنیم و 
این برای کشــور ما امکان پذیر است و ان شأالله بتوانیم 
نتایجی را برای پیشرفت اقتصاد و مردم عزیزمان از این 

نوع نشست ها و اجلاس ها داشته باشیم.
   ادامه در صفحه 6



سال هفتم  شماره 021818
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانشنبه  5 آبان 1403 میهن

ظهر جمعه چهــارم آبان  مــاه، بعد از 
برگزاری نمازجمعه در شهرستان کازرون، 
حجــت الاسلام صباحــی، امام جمعه این 
شهرستان مورد سوء قصد قرار گرفت. فرد 
مهاجم پس هدف قرار دادن حجت الاسلام 
صباحی مقــدم با همان اســلحه، اقدام به 
خودکشــی کرد. کمی پــس از این حادثه 
شهرســتان  فرماندار  بخــرد،  محمدعلی 

کازرون خبر سوءقصد و شــهادت امام جمعه این شهرستان را تایید 
کرد و گفت: »امام جمعه پس از انتقال به بیمارستان دار فانی را وداع 
گفت«. فرماندار کازرون با بیان اینکه احتمال خصومت شخصی در 
این حادثه وجود دارد، افزود: ضارب بنــا به دلایل نامعلوم این اقدام 
را انجام داده و اقدام تروریســتی نبوده اســت، ابعاد موضوع در دست 

بررسی است و متعاقباً اعلام خواهد شد.

ایــن درحالی اســت کــه درخصوص 
تــرور امام جمعه شهرســتان کازرون یک 
کانال تلگرامی مدعی شــده که عامل ترور 
امام جمعه کازرون یک جانباز بوده که پس 
از ترور، اقدام به خودکشــی کرده اســت. 
در این راستا ســایت صابرین نیوز نوشت: 
»برخی شایعات حکایت از این داشت که 
ضارب معلول یا جانباز و اهل روســتاهای 
اطراف کازرون بود. براساس گفته های مردم منطقه، ضارب به خاطر 
عملی نشدن مطالباتش اقدام به ترور امام جمعه کازرون کرده است!« 
اما روابط عمومی اداره بنیاد شهید و امور ایثارگران شهرستان کازرون 
در واکنش به این خبر اعلام کرد: »ضارب هیچ گونه نســبت ایثارگری 
نداشته و شایعه جانبازی ضارب به هیچ عنوان صحت ندارد«. در عین 
حال و  براساس بررســی های به عمل آمده از سوی دستگاه امنیتی، 

حادثه روز گذشته در کازرون، اقدام تروریستی نبوده و ضارب با انگیزه 
شــخصی و به دلیل اختلاف اقدام به قتل حجــت الاسلام صباحی، 

امام  جمعه کازرون کرده است.

 Wامام جمعه کازرون که بود؟
حجــت الاسلام محمد صباحی مقدم اصالتاً اهل قادرآباد شــیراز 
بود. صباحی پیش از این به مدت ۱۰ ســال امامت جمعه شهرســتان 
خرامه استان فارس و نیز قبل از آن مدتی ریاست دفتر آیت الله بنیادی 
امام جمعه ســابق کازرون و نیز امام جماعت مسجد الزهرا)س( این 
شهر را بر عهده داشته اســت و از ۱۷ آبان ۱۳۹۸ عهده دار مسئولیت 
امامت جمعه شهرســتان کازرون بوده و به واسطه سابقه کاری خود 
با فرهنگ مردم کازرون آشــنایی داشت. صباحی همچنین در زمان 
مســئولیت مرحوم آیت الله ایمانی در شــیراز، معــاون اجرایی نهاد 

نمایندگی ولی فقیه در استان فارس بود.

فرد مهاجم پس از هدف قرار  دادن حجت الاسلام صباحی مقدم با همان اسلحه اقدام به خودکشی کرد

ترور امام جمعه کازرون پس از نماز جمعه

پیام

آیت اللــه خامنــه ای، رهبــر انــقلاب اسلامی در 
پیامــی خطاب بــه جوانان عزیــز جبهــه مقاومت با 
تجلیل از شــخصیت جناب »سیدهاشم صفی الدین« 
رضوان الله علیه، رئیس شــورای اجرایی حزب الله لبنان 
تاکید کردند: امروز هم حزب الله قوی ترین مدافع لبنان 
و مستحکم ترین سپر در برابر طمع ورزی رژیم صهیونی 
است که از دیرباز تجزیه  لبنان را هدف گرفته بوده است.

 متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

جوانان عزیز جبهه ی مقاومت
ســید مجاهد رشــید و فداکار، جناب سیدهاشــم 
صفی الدین رضوان الله علیه به صف شــهیدان مقاومت 
پیوست و ســتاره  درخشان دیگری، آسمان جهاد در راه 

قدس شریف را مزین کرد.
 او از برجســته ترین شخصیت های بزرگ حزب الله 
و یار و همراه همیشگی جناب سیدحسن نصرالله بود. 
حزب الله با تدبیر و شجاعت رهبرانی چون او بود که باز 
هم توانســت لبنان را از خطر تجزیه و فروپاشی مصون 
دارد و تهدید رژیم غاصب را که ارتش شقی و ظالم آن، 

گاه تا بیروت را لگدمال می کرد، خنثی سازد. 
 شهامت و فداکاری او و دیگر فرماندهان و مجاهدان 
محور نصراللــه بود که خطر غصب و اشــغال جنوب 
لیطانی و صور و دیگر شهرهای آن ناحیه و انضمام آن به 
فلسطین مغصوب و اشغال شده را از سر لبنان رفع کرد 
و جان و مال و آبروی ارزشمند حزب الله را در راه حفظ 
تمامیت ارضی آن کشور به میدان آورد و رژیم صهیونی 

متجاوز و جنایتکار را ناکام گذاشت.
 امروز رهبرانی چون نصرالله و صفی الدین به ظاهر 
در این نشــئه حضور ندارند، ولی روح و رهبری آنان در 
میدان حاضر اســت و از لبنان و مردم بی دفاع آن دفاع 
می کنــد. امروز هم حزب اللــه قوی ترین مدافع لبنان و 
مستحکم ترین ســپر در برابر طمع ورزی رژیم صهیونی 
است که از دیرباز تجزیه  لبنان را هدف گرفته بوده است. 
دشمن کوشش می کند، نقش فداکارانه ی حزب الله برای 
لبنان را انکار کند. دلســوزان لبنان نگذارند این سخن 

باطل از حنجره  آنان شنیده شود.
حزب الله زنده و روینده اســت و نقش تاریخی خود 
را ایفاء می کند. جمهوری اسلامی نیز مانند همیشه به 
مجاهدان قدس و مقاومت کنندگان در برابر اشغالگری 
بانــد جنایتکار غاصب فلســطین کمــک خواهد کرد 

باذن الله.
اینجانب شهادت سید عزیزمان جناب صفی الدین را 
به خانواده  گرامی و بستگان و همرزمانش در همه  جبهه 

مقاومت تبریک و تسلیت عرض می کنم.
و السلام علی عباد الله الصالحین
سیدعلی  خامنه ای
3 آبان 1403

گروه سیاســی: بیانیه چند روز قبل مجمع مدرسین 
و محققین حوزه علمیه قم به  مناســبت شــهادت 
یحیی سنوار، واکنش بعضی ازجمله سعید جلیلی، 
روزنامه کیهــان و برخی جریان های فکری نزدیک 
به آنها را برانگیخت. در بخشــی از این بیانیه آمده: 
»تنها راه حل  صلح پایدار، تشکیل دو دولت مستقل 
و  بازگشــت اســرائیل به مرزهای قانونی است«. 
راه حل دو کشــوری مدت هاســت که مــورد قبول 
حماس واقع شــده و اخیــراً خلیل الحیه که اکنون 
یکی از نامزدهای جانشــینی یحیی سنوار است در 
مصاحبه ای به صراحت از این راه حل حمایت کرد. 

اما گویا طیف تندرو هنوز نتوانســته اند به طور کامل برای باخت شان 
در انتخابات ریاســت جمهوری عقده گشــایی کنند. بنابراین همین 
جمله کافی بود تا حســین شریعتمداری در سرمقاله روزنامه کیهان، 
تندتریــن تعابیر را برای مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه قم 
به کار ببرد و بنویســد: »این مجمع به خیال خود شــق القمر کرده و 
به عنوان یک راه حل! خواستار » بازگشت این رژیم به مرزهای قانونی 
پیش از تهاجم ۱۹۶۷ و تشکیل دولت مستقل فلسطین «! شده اند که 
باید پرســید آیا نمی دانید که رژیم صهیونیســتی از سال ۱۹۴۸ و بعد 
از قتل عام گســترده مردم فلسطین که با حمایت و کمک های مالی و 
تســلیحاتی و نظامی قدرت های استکباری صورت گرفته بود، جعل 

شده است ؟! اگر می دانید، پیشنهاد » قانونی بودن !«
کیهــان در ادامــه، این مجمع را گــروه انحرافــی اعلام می کند: 
»اگر دشــمنان اسلام و انقلاب و ماشــین های تبلیغاتی آنها، مجمع 
به اصطلاح مدرســین را در همان حد واندازه چند نفری که عضو آن 
هســتند، مطرح و معرفی می کردند، نیازی به این وجیزه نبود ولی از 
آنجا که دشــمن از بزرگنمایی به  عنوان یک ترفند تبلیغاتی اســتفاده 
می کند، بعید نیست که این گروه چند نفره را در جایگاه جامعه عزیز 
و محترم حوزه علمیه بنشاند و دیدگاه انحرافی این گروه را به جمعیت 

فراگیر و پر شمار » جامعه مدرسین حوزه علمیه قم « نسبت بدهند!«
پس از انتشار ســرمقاله توهین آمیز کیهان، احمد زیدآبادی طی 
یادداشــتی بــا عنوان »اتهــام و اهانت کیهان به مجمع مدرســین یا 
اســماعیل هنیه؟« نوشت: »مدیرمســئول روزنامه کیهان با ادبیاتی 
گین، مجمع مدرسین حوزه را به علت درخواستش  اهانت آمیز و زهرآ

برای »بازگشــت اســرائیل بــه مرزهــای پیش از جنــگ ۱۹۶۷ و 
تشکیل کشور مستقل فلســطینی« به »مقابله با اسلام و حمایت از 
صهیونیســت ها« متهم کرده اســت. اگر درخواست از اسرائیل برای 
بازگشــت به مرزهای قبل از جنگ ژوئن و تشکیل کشور فلسطینی، 
»مقابله  با اسلام و حمایت از صهیونیست ها« باشد، در آن صورت که 
این اتهام جانب بســیاری از رهبران حماس ازجمله مرحوم اسماعیل 
هنیه را هم می گیرد! اسماعیل هنیه، رئیس فقید دفتر سیاسی حماس 
۱۱ آبان ســال پیش بــه صراحت اعلام کرد: »آماده مذاکره سیاســی 
برای راه حل دو کشوری با پایتختی قدس هستیم«. آیا از نظر حسین 
شــریعتمداری، اســماعیل هنیه هم به »مقابله با اسلام وحمایت از 

صهیونیست ها« برخاسته بود؟«

 Wفرصت جلیلی
در ادامه این واکنش ها، ســعید جلیلی هم از این فرصت استفاده 
کرد و  طی سخنانی در هفتادوسومین جلسه  حکمت سیاسی اسلام در 
قرآن نیز گفت: »متاسفانه امروز دیدیم، کسانی که تمام حیثیت خود 
را از انقلاب اسلامی و امام راحل دارند، اقدام به مشروعیت بخشــی 
به رژیم صهیونیســتی می کنند! امیدوارم این مســاله تکذیب شــود. 
اینها اگر خائن نباشــند حتماً جاهل هســتند«. تولیت حرم حضرت 
معصومه)س( هم با اشاره تلویحی به این بیانیه، این حرف که عده ای 
می گویند، دعوا را تمام کنید و همه برگردند سر مرزهای خودشان و دو 
دولت فلسطین و اسرائیل تشکیل شود را ساده لوحانه دانست و گفت: 
»اســرائیل به دنبال حذف فلسطین و تشکیل حکومت از بحر تا نهر 
اســت؛ در زمان یاسر عرفات توافق شد که ۲۲ درصد خاک فلسطین 

تحت حاکمیت فلسطینیان باشــد و ۷۸ درصد نیز 
تحت حاکمیت صهیونیســت ها باشــد ولی آنها به 
ایــن مقدار هم راضی نبودند و توافــق خود را زیر پا 

گذاشتند«. 
در ایــن بین حتی افرادی ماننــد حجت الاسلام 
علی اصغر مجتهدزاده، مستشــار بازنشســته دیوان 
عالی کشور و عضو بســیج اساتید حوزه علمیه قم 
در گفت وگویی با ارگان رســانه ای نزدیک به جبهه 
پایداری در حوزه علمیه )رســا( خواســتار منحل 
شدن مجمع مدرســین و محققین حوزه علمیه قم 
شد و اعلام کرد: »کمیسیون ماده ۱۰ احزاب زیر نظر 
وزارت کشور گفته؛ درخواســت انحلال تشکل اصلاح طلب مجمع 
مدرســین و محققین حوزه را تصویب و برای صــدور رای نهایی به 
دستگاه قضایی ارسال کرده اما از دهه ۸۰ تاکنون نتیجه ای اعلام نشده 
اســت«. در پی این اطلاعیه، محمدکاظم انبارلویی، فعال سیاســی 
اصولگرا نیز یادداشــتی را با عنوان »توهم دو دولت در فلســطین!« 
به جماران ارســال کرد که در قســمتی از این یادداشــت آمده است: 
»حضرات »مجمع« از کدام »دو دولت« و از کدام »مرزهای قانونی« 
اسرائیل یاد می کنند؟! طرف دیگر این گفت وگوها چه کسانی بودند؟ 
آنها هیچ نمایندگی از سوی ملت فلسطین نداشتند، نه یاسرعرفات، نه 
انورسادات و نه محمود عباس، نماینده مردم فلسطین نبودند و نیستند. 
اگر بودند مبارزان و مجاهدان کرانه غربی، حماس و جهاد اسلامی در 
غزه چه کاره اند؟!« همچنین دفتر تحکیم وحدت در واکنش به بیانیه 
اخیر مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم درباره نحوه  مواجهه 
با رژیم صهیونی نوشت: »به تأسی از امام به اطلاع این گروه سیاسی 
می رساند که اسرائیل شر مطلق است و امت اسلام تا ازاله کامل آن و 

برپایی حکومت فلسطینی از پای نخواهد نشست«.
به هر حال با اینکه ایده دودولتی مدت هاســت که حتی از ســوی 
حماس نیز مطرح شــده اســت اما تندروها دســت از بهانه تراشــی 
برنمی دارند و حتی چنین اطلاعیه تسلیتی را نیز بهانه ای برای فشار بر 
اصلاح طلبان و معتدلین می شمارند. زیرا مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم میان اصلاح طلبان و اعتدالیون کشور، جایگاهی ویژه 
دارد و در انتخابات و جریانات سیاسی همراه با اقدامات و بیانیه ها و 

حمایت ها با تندروها همراهی ای نداشته است. 

تسویه حساب   برای  بهانه 
 روزنامه کیهان، سعید جلیلی و برخی نحله های همسو با آنها

پیام تسلیت مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم به  مناسبت شهادت یحیی سنوار را غیرقابل قبول دانستند!  

 پزشکیان، رئیس جمهور در پیامی به مناسبت شهادت سیدهاشم 
صفی الدین، رئیس شــورای اجرایی جنبش حزب الله لبنان: این 
بزرگ مرد عرصه جهاد و شــهادت با الهام از مکتب عاشــورا، 
شجاعانه همه زندگی خود را وقف دفاع از مردم مظلوم فلسطین 
و لبنان و تقویت جبهه مقاومت کرد و آثار درخشانی از مجاهدت 
و مقاومت در راه اسلام و مبارزه با ظلم و ستم بر جا گذاشت که 

برای همیشه درخشان و الهام بخش باقی خواهد ماند.

تسلیت رئیس جمهور به حزب الله 
اســکندر مومنی، وزیر کشور در مراسم معارفه استاندار 
قم: برخی گزینه های اســتانداری به دلیل ســفارش ها 
از چرخه ارزیابی خارج شــدند. برای قم نمی توانستیم 
آزمون وخطــا کنیــم و انتخاب اســتاندار کارآمد در قم 
ضروری بود. آقای بهنام جو بدون هیچ توصیه ای برای 
اســتانداری قم انتخاب شد و او هم برای این مسئولیت 

اعلام آمادگی کرد.

چرخه ارزیابی استاندارها
علــی زینی وند، معاون  سیاســی وزیر کشــور: منعی برای 
به کارگیــری اســتاندار زن نداریــم اما نتوانســتیم هنوز به 
جمع بندی برسیم. رئیس جمهوری و وزیر کشور تاکید دارند 
که اگر زنان هم شاخص های لازم را داشته باشند هیچ منعی 
برای به کارگیری آنان به  عنوان استاندار ندارند. اگرچه شما 
می دانید اولین انتصاب ما یک بانوی با سابقه اهل سنت در 

فرمانداری شهرستان دهگلان بود و این روند ادامه دارد.

به کارگیری استاندار  زن    

پیام تسلیت رهبر انقلاب  
 رهبر انقلاب شهادت سید مجاهد رشید و فداکار جناب 
»سیدهاشم صفی الدین« رضوان الله علیه را تسلیت گفتند
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احیای مذاکرات؟ 

حمله ارتش اسرائیل به محل اقامت خبرنگاران در »حاصیبا« 
در جنوب لبنان موجب جان باختن سه خبرنگار شد. المیادین 
از جان باختن غسان نجار، از عکاسان المیادین و یک مهندس 
پخش در این شبکه خبر داد. شبکه المنار لبنان نیز اعلام کرد 
که »وسام قاســم،« تصویربردار این شــبکه در این حملات 
کشته شده است. غســان بن جدو، رئیس هیات مدیره شبکه 

المیادین، اسرائیل را مسئول این جنایت جنگی دانست.

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه در مصاحبه با شــبکه 
خبری روســیه ۱ گفت: »ما آماده هستیم تا به دنبال مصالحه 
باشیم، آماده هستیم تا مصالحه های معقولانه انجام دهیم. اما 
من نمی خواهم وارد جزئیات شوم زیرا مذاکرات اساسی وجود 
نــدارد و طرف مقابل حاضر به انجام آن نیســت«. وی افزود 
که »کی یف غیرمنطقی رفتار می کند و نمی توان بر این اساس 

برنامه ریزی کرد«.

بیش از ۲۰ نفر از قانون گذاران حزب لیبرال منتصب به جاستین 
ترودو، نخســت وزیر کانادا به وی تا ۲۸ اکتبــر زمان دادند تا 
درباره کناره گیری از ســمتش تصمیم بگیــرد، یا با عواقبش 
روبه رو شــود. وین لونگ از قانون گذاران حزبی و امضاکننده 
درخواست کناره گیری ترودو گفت: »بهترین کار برای حزب 
ما تغییر در رهبری اســت«. ترودو اما تاکید دارد که حزب او 

متحد است. 

کناره گیری جاستین آماده مذاکره هستیم جان  باختن سه خبرنگار

از هفته گذشته که آنتونی بلینکن، وزیر خارجه آمریکا، تور 
منطقه ای خود را آغاز کرد و به اســرائیل سفر داشت، اخبار 
ضد ونقیض از ســوی رســانه های منطقه ای و غربی مبنی بر 
احتمال از سرگیری مذاکرات آتش بس غزه به انتشار رسید و 
حالا به نظر می رســد که این گمانه زنی درحال تقویت شدن 
اســت. بلینکن در اســرائیل اگرچه در دیدارش با نتانیاهو به 
ادامه حمایت از رژیم اســرائیل تاکید کرد اما در ســفری که 
به قطر داشــت عملًا موضوع احیــای مذاکرات درخصوص 
آتش بــس غزه را مطرح کرد. او در دوحه پس از دیدار با تمیم 
بن حمــد آل ثانی، امیر قطر و رایزنــی درباره تحولات منطقه 
همچون جنگ غزه و لبنان با محمد بن عبدالرحمن آل ثانی، 
وزیر امور خارجه و نخســت وزیر قطر دیدار و نشست خبری 

مشترک برگزار کرد. 
رئیس دستگاه دیپلماســی ایالات متحده ضمن قدردانی از 
کنش گــری و ایفای نقش قطر در پرونــده غزه به این موضوع 
اشــاره کرد که دوحه در بازگرداندن اسرا به خانه، پایان دادن به 
جنگ در غزه و ایجاد آینده ای بهتر برای ســاکنین غزه، نقش 
غیرقابل انکاری بازی کرده و در دیدارش با مقامات قطر درباره 
آتش بس در غزه و بازگرداندن اسرا رایزنی کرده است. بیلنکن 
در این راســتا اعلام کرد که »درباره گزینه های مناســب برای 
بهره برداری از شــرایط کنونی با قطری ها رایزنی کرده و انتظار 
دارم که مذاکره کننــدگان ما در روزهای نزدیک مذاکرات خود 
را دوبــاره آغاز کنند«. او افزود: »گفت وگو درباره آینده غزه و 
ایجاد طرحی مشخص برای فردای غزه مهم است تا نیروهای 
اســرائیل از این منطقه خارج شــده و حماس بــر این باریکه 
حکمرانی نکند و فلسطینیان تحت راهبری رهبری فلسطینی 
آینده خود و غزه را بازسازی کنند«. وزیر امور خارجه آمریکا 
در ادامــه مدعی تدویــن برنامه های متعدد از ســوی آمریکا 
پیرامون بازســازی غزه شد و گفت: »اکنون همه کشورها باید 
تصمیم بگیرند که حاضر هستند دقیقا چه نقشی برای دستیابی 
به صلح در غزه ایفا کنند«. او همچنین اظهار کرد که »آمریکا 
به  عنوان بزرگ ترین کمک کننده به آوارگان فلســطینی بســته 
بشردوســتانه تازه ای به ارزش ۱۳۵ میلیون دلار به غزه کمک 
خواهد کرد« اما به این موضوع اشــاره نکرد که واشنگتن طی 
یک سال گذشته حدود ۱۸ میلیارد دلار برای کمک نظامی به 

اسرائیل صرف کرده است! 
اینکه بلینکن اعلام می کند از »هفتــم اکتبر ۲۰۲۳ تاکنون 
کمک هــای بشردوســتانه آمریکا بــه فلســطینیان در غزه، 
کرانه باختری و منطقه به ۱.۲ میلیارد دلار رســیده« موضوعی 
است که بسیاری آن را در قالب اسکله موقت در سواحل غزه 
ارزیابی می کنند اما واقعیت این اســت که عملًا این میزان از 
کمک به ســاکنان غزه زمانی که جنــگ ادامه دارد و حملات 
هوایی، دریایی و حتی توپخانه ای اســرائیل قطع نشده عملًا 
به عنوان یک مُســکن قلمداد می شود؛ چراکه در این وضعیت 
جابه جایی داخلی در غزه به خصوص در نواحی شــمالی آن که 
اسرائیل درحال پیاده کردن طرح جدید و البته خطرناک به نام 
»طرح ژنرال ها« است به یک معضل جدی تبدیل شده است، 
مضاف بر اینکه اسرائیل جلوی انتقال کمک های بشردوستانه 

در شمال غزه را هم گرفته است.

 Wطرح ژنرال ها چیست؟
از اوایل ماه اکتبر ۲۰۲۴ ارتش اســرائیل از طرحی موسوم 
به »طرح ژنرال ها« برای تبدیل شمال نوار غزه به یک منطقه 
حائــل و نظامی به طور رســمی رونمایی کرد و چند روز بعد 
هم ارتش اسرائیل، عملیات نظامی زمینی جدیدی در شمال 
نوار غزه آغاز کرد. بسیاری از تحلیلگران و ناظران بین المللی 
بر این عقیده هســتند کــه این طرح به دنبال آن اســت تا در 
نهایت بتواند شمال غزه را به یک »زمین خام« برای استقرار 
نظامیان، احــداث پایگاه های آنها و احتمالًا ساخت وســاز 
شهرک های مسکونی تبدیل کند. این طرح در حقیقت مناطق 
بــالای محور نتزاریم را در بر می گیرد و اســرائیل به دنبال آن 
است که اساســاً این منطقه را به یک جغرافیای جدید و زیر 

تسلط خود تبدیل کند.
این طرح که توســط گیورا آیلند، ژنرال بازنشسته اسرائیلی 
در جلسه کمیته امور خارجه و دفاع کنست )پارلمان اسرائیل( 
مطرح شده به نوعی از تمام ساختار سیاسی- امنیتی اسرائیل 
می خواهد که فلســطینیان را از شــمال غزه اخراج کنند و در 
مقابل هر مقاومتی به آنها پاسخ کوبنده بدهند. بر همین اساس 
فلسطینیان ســاکن بیت حانون، بیت لاهیا و اردگاه جبالیا از 
ارتش اســرائیل، اعلامیه هایی دریافت کرده اند که باید هرچه 
سریع تر از این مناطق خارج شوند. همین موضوع حالا نگرانی 
جامعه ملل را درخصوص تشــدید آوارگی فلسطینی های غزه 
افزایش داده و به نوعی این تحلیل مطرح می شــود که اسرائیل 
نه تنها درحال کوچک سازی غزه از حیث جغرافیا بوده بلکه در 
این راستا به دنبال تشدید حملات خود به غیرنظامیان به بهانه 

هدف قرار دادن فرماندهان نظامی حماس است. 

 Wشروع مذاکرات در قاهره؟
اینکه طرح موسوم به ژنرال ها که توسط نتانیاهو و تندروهای 
کابینه وی تایید شــده، قرار اســت چه خروجی به بار بیاورد 
موضوعی اســت که در هاله ای از ابهام اســت اما بدون شک 
می تواند نوعی از تشــدید وضعیت بحرانی در غزه را رقم بزند 
امــا آنچه در این میان باید مورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
رفت وآمدهای دیپلماتیک در این زمانه تشدید شده که می تواند 

نشان دهنده شروع مجدد مذاکرات در سطوح مختلف باشد. 
در این راســتا، منابــع رســانه ای قطــر اعلام کردند که 
)پنج شــنبه( هیاتی از جنبش حماس به ریاست خلیل الحیه، 
رئیس هیات مذاکره کننده این جنبش در یک ســفر کوتاه وارد 

قاهره، پایتخت مصر شــده اند. براســاس داده های رسانه ای 
موجود، این دیدار که به درخواســت مصر و در پی تماس های 
تلفنی بیش از یک طرف انجام شد، تنها حدود پنج ساعت به 
طول انجامید و پیشنهادات آمریکا و مصر در مورد آتش بس در 
نوار غزه و تبادل اســرا مورد بحث قرار گرفت. العربی الجدید 
مدعی شده که حماس در دیدار با مقامات سازمان اطلاعات 
مصر بر ضرورت توقف فوری نسل کشــی در شمال نوار غزه 
قبل از حرکت به ســمت مذاکره تاکید کرده و در این راســتا، 
رئیس جدید سازمان اطلاعات مصر یک معامله تبادل کوچک 
کــه دربرگیرنده یک آتش بس دو هفتــه ای در ازای آزادی پنج 
سرباز بود را مطرح کرد و برای نهایی شدن جزئیات درخواست 

آتش بس ۴۸ ساعته کرده است.
به موازات این روند برخی از منابع رسانه ای اسرائیل مدعی 
شــدند که دیوید بارنیا، رئیس سرویس اطلاعاتی اسرائیل هم 
پنج شنبه گذشته به مصر ســفر کرد و برای اولین بار با همتای 

مصری خود دیدار کرده است. 
نکته مهم دیگر در این خصوص را باید تحرکات دیپلماتیک 
روسیه دانست. خبرگزاری اســپوتنیک در گزارش اخیر خود 
اعلام کرد که یک هیات بلندپایه روســی نیز )پنج شــنبه( وارد 
تل آویو شد تا در مورد احتمال دستیابی به توافق مبادله اسرا بین 
اسرائیل و جنبش حماس در سایه اظهارات موسی ابومرزوق 
از رهبران حماس در مورد احتمال آزادی ۲ اسیر دارای تابعیت 
روســیه به عنوان بخشــی از هر معامله ای که در آینده منعقد 
می شود، گفت وگو کند. خبرگزاری ریانووستی هم اعلام کرده 
کهموســی ابومرزوق، معاون دفتر سیاســی جنبش حماس 
در دیــدار اخیر خود با میخائیل بوگدانــوف، معاون وزیر امور 
خارجه روسیه در آستانه دیدار محمود عباس، رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطین با ولادیمیر پوتین از مسکو خواسته است 
که او را تشویق کند که با حماس درباره ایجاد یک دولت ملی 

مذاکره کند. 
همچنین)جمعه( دمیتری پســکوف، ســخنگوی کرملین 
اعلام کرد که روســیه با تمامی طرفین ذی نفع در درگیری های 
منطقه غرب آسیا ازجمله ایران، اسرائیل، لبنان و فلسطینی ها 
در تماس و آماده کمک به حل وفصل این مســاله است و اگر 
کاری از دستمان برای این بحران برآید، آمادگی انجام دادن آن 
را خواهیم داشــت. حال باید منتظر بود و دید که آیا مذاکرات 
آتش بس غزه شروع می شود، یا اینکه همچنان نتانیاهو به دنبال 

سنگ اندازی در این مسیر خواهد بود. 

 همزمان با ادعای وزیر خارجه آمریکا درخصوص شروع مجدد گفت وگوهای آتش بس غزه
هیات حماس و رئیس موساد به قاهره سفر کردند

فرشاد گلزاری
گروه بین الملل

دیدگاه: گزارش خارجی

100  روز اول ترامپ
 جمهوری خواهان در صورت پیروزی در انتخابات 

چه برنامه ای دارند؟ 

 )۱۴۰۳ آبــان   ۱۵(  ۲۰۲۴ نوامبــر   ۵ انتخابــات  آســتانه  در 
ریاست جمهوری آمریکا، جمهوری خواهان سنا و مجلس نمایندگان 
این کشــور، برنامه ۱۰۰ روز اول ریاســت جمهوری دونالد ترامپ را 
در صورت پیروزی او در انتخابات ترســیم کرده اند و انتظار دارند که 
به ســرعت روی یک بســته بزرگ مصالحه بودجه حرکت کنند که 
به وعده او مبنی بر کاهش مالیات هــا عمل می کند. میچ مک کانل 
رهبر جمهوری خواهان ســنا، ویپ جان تون رئیس مجلس ســنا و 
مایک جانســون )رئیس  مجلس نمایندگان( و رهبر اکثریت مجلس 
نمایندگان استیو اسکالیز اخیراً برای ترسیم برنامه های خود با یکدیگر 
دیــدار کردند. علاوه بر این، رئیس مجلــس نمایندگان آمریکا گفته 
اســت در صورت حفظ مجلس نمایندگان، قصد دارد برای انتخاب 
مجدد به  عنوان رئیس مجلس نامزد شــود و در آســتانه انتخابات به 
طور منظم با ترامپ در تماس بوده و اسکالیس، یکی دیگر از متحدان 
ترامپ گفته که با وی درخصوص اولویت های ســال ۲۰۲۵ گفت وگو 
کرده است. جمهوری خواهان به دنبال تامین مالی یک ابتکار جدید 
امنیتی مرزی هستند که شامل تکمیل دیوار مرزی مطرح شده توسط 
ترامپ و احتمالًا کاهش بودجه بخش هایی است که متحدان ترامپ 
معتقدنــد در دولت بایــدن » به سلاح« تبدیل شــده اند. اما اولویت 
اصلی رهبران جمهوری خواه در هر دو مجلس، تمدید قانون کاهش 
مالیات و مشــاغل در سال ۲۰۱۷- دســتاورد قانونی امضای ترامپ 
قبل از انقضای آن در پایان سال ۲۰۲۵- خواهد بود. اینکه تا چه حد 
خواهند توانســت به این اهداف دست یابند، موضوع بحث شدیدی 
در میان قانون گذاران جمهوری خــواه در ماه های آینده خواهد بود با 
این فرض که ترامپ، معاون رئیس جمهور هریس را شکســت دهد 
و جمهوری خواهان کنترل ســنا را دوباره به دســت آورند و اکثریت 
مجلس نمایندگان خود را حفظ کنند. ســناتور جان باراســو که در 
آستانه تبدیل شــدن به گزینه جدید جمهوری خواهان سنا در کنگره 
بعدی اســت به هیل گفت که با ســران تیم ترامپ، هاوارد لوتنیک و 
لیندا مک ماهون برای گفت وگو درخصوص یک نقشــه راه برای ۱۰۰ 
روز اول ترامپ ملاقات داشته است. منابع جمهوری خواه می گویند، 
مک کانل، تون و ســناتور مایک کراپو )آیداهو( که قرار است با رای 
اکثریت جمهوری خواهان رئیس کمیته مالی ســنا شود، بحث های 
اولیه را در مورد اولیــن لایحه مهمی که جمهوری خواهان امیدوارند 
در سال ۲۰۲۵ تصویب کنند، رهبری می کنند. تون که برای جانشینی 
مک کانل به  عنوان رهبر جمهوری خواه نامزد شــده اســت، یکی از 
معمــاران کلیدی لایحــه اصلاحات مالیاتی در ســال ۲۰۱۷ بود. او 
گاه از مذاکرات می گویند  همچنین عضو کمیته مالی اســت. منابع آ
که جمهوری خواهان در حال آماده شدن برای همه سناریوها ازجمله 
کنترل حزبی کنگره یا احتمال حفظ کنترل دموکرات ها بر کاخ سفید 
هســتند. با این حال قانون گذاران و دستیاران جمهوری خواه به طور 
فزاینده ای اطمینان دارند که ترامپ براســاس روند نظرســنجی ها، 
هریس را شکست خواهد داد. در این راستا، نظرسنجی جدید شبکه 
سی.ان.ان از میانگین نظرسنجی های ملی که روز چهارشنبه به وقت 
محلی منتشر شد، نشــان می دهد که همچنان هیچ رهبر مشخصی 
برای رقابت های ریاست جمهوری وجود ندارد و به طور متوسط ۵۰ 
درصد از رای دهندگان احتمالی از کامالا هریس، معاون رئیس جمهور 
و ۴۸ درصد از دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق حمایت می کنند. 
آخرین نظرســنجی یوگاو و تایمز لندن نیز نشان می دهد، هریس در 
میان رای دهندگان احتمالی در ســطح ملــی ۴۸ درصد و ترامپ ۴۵ 
درصد، در محدوده خطای نمونه گیری این نظرسنجی، حمایت مردم 

را کسب کرده اند.
منبع: هیل
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عصر سه شــنبه اول آبان، بیســت وهفتمین نشســت از سلسله 
نشســت های عصر سه شــنبه های مجلۀ بخارا با همراهی باغ موزۀ 
نگارستان به رونمایی از کتاب »صدای پای ما« که به کوشش نسرین 
نافعی منتشــر شــده، اختصاص یافت. در این نشســت دکتر شیوا 
دولت آبادی، شکوه حاج نصرالله، اکرم امینائی، نسرین نافعی و علی 

دهباشی به سخنرانی پرداختند.
علی دهباشی در ابتدا ضمن خوشامدگویی به میهمانان حاضر 
دربارۀ هدف کتاب »صدای پای ما« گفت: »هدف این کتاب نشان 
دادن روند شــکل گیری یک پروژۀ گســتردۀ کشوری و اجتماعی 
اســت که از تهران و موسسۀ پژوهشــی کودکان دنیا آغاز می شود 
و به استان ها و شهرهای دیگر تســری پیدا می کند. در این کتاب 
بیشتر تمرکز بر این است که شرح داده شود، کار چگونه آغاز شده 
و موسســه و گروه انجمن منطقه ای تهران و اعضای موسســه در 
سراسر کشــور در این پروژه چه نقشی داشــته اند و پایه ریزی هر 

انجمن چگونه رخ داده است.«
سپس نســرین نافعی از فراز و نشیب انتشار کتاب »صدای پای 
مــا« چنین گفت: »صدای پای ما حاصل پروژه ای اســت که نطفه 
آن سال ۱۳۷۸ به پیشــنهاد آقای ناصر یوسفی، مدیرعامل موسسه 
پژوهشــی کودکان دنیا بسته شد. از اهداف این پروژه تمرکززدایی در 
امر آموزش کودکان پیش از دبستان از طریق شناخت و توجه به نیازها 
و توانمندی های مناطق مختلف کشــور و توانمندســازی نیروهای 
محلی اســت. ابتدا در فراخوانی که هیأت مدیرۀ موسسه به اعضای 
خود در شهرهای مختلف داد، پنج شهر به حمایت از این طرح اعلام 
آمادگی کردند. برنامه ریزی سفرها، کارگاه ها و نشست های توجیهی 
مکرر در جهت طرح اهداف این پروژه آغاز شــد. به تدریج به تعداد 

شهرها انجمن های این پروژه اضافه می شد و هر سال  از  کی 
که انجمن در آن شــکل گرفته بــود، داوطلب 
برگــزاری گردهمایی سراســری بــود. کتاب 
صدای پای ما شــرح این سفر جمعی است. 
انجمــن تهــران از میانۀ راه خــود به اهمیت 
مستندســازی طرح هــا و فعالیت هایش به 
عنوان یکی از الزامات ماندگاری و تدوام پی 
برد. رکنی که در فرهنگ شــفاهی ما کمتر 

مورد توجه قرار می گیرد.« 
سپس اکرم امینائی از اعضای هیأت 
مدیرۀ موسسۀ کودکان دنیا دربارۀ اهمیت 
انجمــن مردم نهاد حمایــت از کودکان 
گفت:»زمانی که ما شروع به کار کردیم 
تنها ســه نهاد دولتی بودنــد که برای 

کودکان کار می کردند؛ آموزش و پرورش، 
بهزیســتی و وزارت بهداشــت. وزارت بهداشــت به دو سال اول 
بیشــتر توجه می کرد و وزارت آموزش و پرورش فقط پیش دبستان 
را داشت و بهزیســتی مهدکودک ها را در نظر می گرفت، آن هم نه 
اینکه به تفاوت بچه ها توجه داشته باشد و نیازها را ببیند بلکه فقط 
یک جایی باشــد و مکانی که بچه ها در آن قرار بگیرند و شاید هم 
دستورالعملی کار شود. در آن زمان ما کار را شروع کردیم. دو سالی 
بود که جنگ تمام شــده بود و آموزش و پرورش سه شیفته بود. در 
آن موقعیت و با این امکان بدون شبکه های اجتماعی و مجازی که 
خانم نافعی شروع به کار کردند و به نظر می آید خیلی مسائل هست 
که جا دارد این کتاب به آن ها بپردازد. امیدوارم دوســتان دیگر جلو 

بیاند و آن بخشی که نرسیدیم به آن توجه کنیم را انجام دهند.« 
در ادامه شــیوا دولت آبادی از نگاه روان شناسی به اهمیت چنین 
کارهای داوطلبانه ای اشاره داشــت و گفت: »در سال های دهۀ ۷۰  
در ایران فضای نسبتاً مناســبی برای اینکه کارهای مردم نهاد انجام 
شــود به وجود آمده بود و یادم هست، اولین جلسات انجمن حمایت 
از حقوق کودکان در مرکز پژوهش های پیش دبســتانی برگزار می شد 
و این پیوند عمیق و گره خورده اســت. مراکز مردم نهادی که برای 
کودکان در آن زمان شــروع به کار کردند به نوعی مشترکات زیادی 
دارند برای اینکه با پشــتوانۀ همیشــه ماندگار و ارزشــمند کارهایی 
که خانم میرهادی و یاران شان در شــورای کتاب کودک انجام داده 
بودنــد جای پای کار داوطلب به شــکل های مختلــف در آن زمان 
باز شد و موسســۀ کودکان دنیا یکی از محصولات بسیار ارزشمند 
آن حرکت هاســت. به نوعی تعلق خاطر به موسســه داشته و دارم. 
فعالیت های ارزشــمند و ماندگار موسســۀ کودکان دنیــا می تواند، 
درس هــای بزرگی به همه کســانی بدهد 
که می خواهنــد کارهای جمعــی کنند. 
مسائلی هم چون صلح، نقش خانواده ها و 
سال های اول کودکی خیلی خوب فهمیده 
شــد و موسسه توانست روی پایگاه هایی که 
همه  جای ایران برای کودکان وجود داشت، 
حســاب کند و با کار داوطلب و نشان دادن 
حسن نیت خود توانست این ریشه ها را بدواند 
و در همــه جای ایران مطرح شــود. در مورد 
کتاب صدای پای ما لحن خودمانی و دوستانه، 
حکایتی بی تکلف و روان و یک جاهایی انتقاد 
به خود هم دارد که همه زیباســت. مسألۀ دیگر 
تئوری داوطلبی در روان شناسی است. نگاهی که 
روان شناسی به داوطلب دارد در پنج ویژگی است. 

رزش هــای فردی هر آدمی چه نقشــی در انجام یکی این که چقدر 
کار داوطلبانه دارد. دومین نکته چیزی اســت که من نامش را تعلق 
به جامعه می گذارم؛ تعلــق به آب و خاک و وطن. اتفاق دیگری که 
برای داوطلب می افتد این است که ناخواسته اعتماد به نفس و عزت 
نفسش بالا می رود. به این ترتیب که خوشحال می شود از این که کار 
مثبتی انجام داده و رضایت از خود، جلوی افسردگی اش را می گیرد. 
در مقالــه ای می خواندم کســانی که کار داوطلبانــه می کنند، مرگ 
خودشان را به تعویق می اندازند. آن چه باقی می ماند از این مجموعه  
رشــد فردی است که بدون شک هیچ یک از ما بی اثر از آن چه برای 
کار اجتماعی و داوطلبانه انجام دادیم از زندگی عبور نکردیم. ما یک 

داوطلب داریم که دســت و آستینش را یک عمر بالا زده و فرهنگ 
و ادب ایران را نگاه داشــته اســت. ما همه در کنــار همدیگر خیلی 

خوشحال و هم خیلی وام دار فعالیت های آقای دهباشی هستیم.« 
در ادامه شکوه حاج نصرالله دربارۀ اهمیت و اهداف سازمان مردم 
نهاد در بخش آموزش کودکان گفت: »در دهۀ ۷۰ موسســۀ کودکان 
دنیا هدف خودش را کودکان خردســال گذاشــت و اکنون هم هدف 
موسسه گسترش برنامه های رشد و تکامل کودکان خردسال است و 
به دنبالش به آموزش مراقبان کودکان خردســال و بعد توانمندسازی 
این کودکان و عمومی ساختن این فکر می کند. دهۀ ۷۰ را تجسم کنید 
که مهدکودک ها در چه ســطحی در ایران بودند. موسسۀ پژوهشی 
کــودکان دنیا به وجــود می آید و اول با این فکر کــه آموزش پیش از 
دبستان یک نقطۀ خلأ عظیمی بود که در کشور وجود داشت و متولیان 
امور فکر نمی کردند آیندۀ این سرزمین را همین بچه ها می سازند. بعد 
از آن در ســال ۷۸ همین موسسه، پروژه ای را تعریف می کند به اسم 
انجمن های منطقه ای دوست دار کودک که تا اکنون ادامه دارد. وقتی 
کتاب را می خواندم بــه یک نکتۀ جالب پی بردم به اینکه این حرکت 
یک فعالیت مدنی بوده است. در سال ۷۸ فعالیت مدنی به این شکل 
در جامعۀ ما وجود نداشته است. وقتی این فعالیت ها مکتوب می شود 
یک ســند مهمی است در تاریخ فعالیت های مدنی در جامعه ایران و 
یک الگو اســت. بعد در کتاب، پروژۀ تشکیل انجمن های منطقه ای 
را مطرح می کنند که اولین هدفش، کمک به گسترش برنامۀ مراقبت 
و رشــد و تکامل کودکان خردســال اســت و در این راستا اقدام به 
شناسایی امکانات محلی و استفاده مناسب از آن برای ارتقا آموزش 
کودکان منطقه و متشکل کردن نیروها و کارشناسان علاقه مند برای 
انجام فعالیت های مشــارکتی به نفع کودکان می کند. در پایان برنامه 
هم مریم یگانه، پیام کاظم متولی را قرائت کرد که در بخشی از آن آمده 
بود: »صدای پای ما روایتی از زیستن جمعی است. پس صدای پای 
ما خواندنی است. صدای ده ها هزار ساعت کار داوطلبانۀ مردم است 
برای زیســت جمعی و تلاش برای آمــوزش اثربخش به آن و اینکه 
حرکت جمعی چگونه زنجیــره ای از امید می آفریند. چهارم صدای 
پای ما قصه می گوید به زبان ساده از تلاش مدنی برای جامعه مدنی. 
می گوید چگونه شــهر به شــهر رفتیم و همراه شدیم. کجا شکوفا و 
کجا متوقف شدیم. پنجم صدای پای ما آغاز یک حرکت شد هرچند 
کند اما امیدوار. حرکت در راستای مستندنگاری تجربه های زیسته 
مدنی در قالب روایت تا خودمان صدای تاریخ شفاهی نهادهای مدنی 
و ســازمان های داوطلبانه و غیردولتی را به رسمیت شناخته و بیشتر 
تلاش کنیم تا این تجربیات در هر جایی از این سرزمین که ادامه دارد 

شنیده و دیده شود.«

رونمایی از کتاب صدای پای ما در عصر سه شنبه های بخارا

نهادی برای کودکان  ادبیات جهان

زیر سایه جنگ
اعلام ۴ نامزد نهایی جایزۀ گنکور ۲۰۲۴

کادمی جایزۀ گنکور ۴ نامــزد نهایی این جایزه را معرفی  آ
کادمی گنکور فرانســه که از بخارســت )به  کرد. در اعلامیۀ آ
مناســبت گرامی داشــت صدمین سالگرد تأســیس مؤسسه 
فرانســوی در رومانی( منتشر شد، هیأت داوران راه یافتگان به 
دور نهایی رقابت امسال را معرفی کردند. ۴ کتاب منتخب این 

رویداد عبارتند از:
 مادلین قبل از سحر نوشتۀ ساندرین کولت )لاته(

 ساعت ها نوشتۀ کامل دائود )گالیمار(
 جاکاراندا نوشتۀ گائل فایی )گراسه(

 مجمع الجزایر نوشتۀ الن گاودی )اولیویه(
کادمی گنکور فهرست نهایی خود را از بین ۸ عنوان کتابی  آ
که ســه هفته قبل معرفی کرده بود، انتخــاب کرد. در مرحلۀ 
نخست ۱۰ عضو هیات داوران با انتخاب ۱۶ رمان رقابت سال 
۲۰۲۴ را شروع کرده بودند. رمان های کامل دائود و گائل فایه 
وقایع تاریخی اخیــر را تداعی می کنند و دربارۀ جنگ داخلی 
»دهۀ ســیاه« در الجزایر و نسل کشــی ۱۹۹۴ در رواندا نوشته 
شــده اند. کامل دائود، ۵۴ ساله، در آن زمان یک روزنامه نگار 
جوان در اوران بود و قتل عام های انجام شــده توسط تندروها 
را پوشــش می داد. شــخصیت اصلی و راوی رمان او کســی 
اســت که خانواده اش را کشته اســت. گائل فایه ۴۲ ساله در 
»جاکارانــدا«، دومین رمان پرفروش خود داســتان رواندا را 
بیشــتر از بوروندی روایت می کند و قهرمان یک فرانسوی-

رواندایی اســت که در پاریس بزرگ شده و به کیگالی می رود. 
طاهر بــن جلون یکــی از اعضای هیــأت داوران خطاب به 
مطبوعات گفت: در این فهرســت دو کتاب وجود دارد که دو 
تــراژدی را روایت می کند. یکی دیگر از اعضای هیأت داوران 
یعنی پیر آسولین نیز دربارۀ فهرســت امسال گفت: دو کتاب 
دربارۀ جنگ داخلی است. جنگ داخلی بدتر از جنگ است: 
در واقع مردم یکدیگر را می بلعند. ساندرین کولت، ۵۴ ساله، 
که همواره از ســوی منتقدان برای قدرت برانگیزاننده سبکش 
مورد تحســین قرار می گیرد، داســتانی دربارۀ شــورش علیه 
برده داری نوشــته که در زمان های گذشته اتفاق می افتد. الن 
گاودی ۴۵ ساله که کمتر شناخته شده هم در رمانش به انتقال 
دشوار تاریخ خانواده می پردازد و درباره پدر و پدربزرگی تحقیق 
می کند که اطلاعات بسیار کمی از آنها دارد. جایزۀ گنکور که 
نخســتین بار در سال ۱۹۰۳ تأســیس شد، چکی به قیمت ۱۰ 
یورو به برنده اهدا می کند اما موجب فروش میلیون ها نسخه از 
کتاب برنده می شود. سال گذشته جایزۀ گنکور به ژان باتیست 
آندریا برای رمان»مراقب او باش« اهدا شــد. برندۀ امســال 
که صدوبیســت ودومین دورۀ برگزاری جایزه گنکور است به 

ریاست فیلیپ کلودل ۴ نوامبر معرفی می شود. 

پریسا احدیان
خبرنگار فرهنگی
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صحبت های شهاب حسینی به  عنوان داور بخش سینمای ملی 
در مراسم اختتامیه جشنواره فیلم کوتاه آنقدر تند و حاشیه برانگیز 
بود که ناچار شــد دو روز پس از این مراسم با انتشار یادداشتی در 
فضای شــخصی اش درباره منظور خود از این صحبت ها توضیح 
دهد. پیــش از آن هم کمال تبریزی، دیگر عضــو هیات داوری 
توضیحاتی در این  باره منتشــر کرده بود بلکــه بتواند تا اندازه ای 
جنجال ها را خنثا کند اما انگار فایده ای نداشت و سرانجام شهاب 

حسینی توضیحاتش را منتشر کرد. 
چهارشنبه شــب در مراســم اختتامیه چهل ویکمین جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه در دقایق پایانی این مراســم، شهاب حسینی 
با اشــاره به اینکه قصد دارد دربــاره دو نکته صحبت کند، گفت: 
»امشب خارج از روال داوری شــاهد بودیم که از فیلم هایی تقدیر 
شــد. این فیلم ها را داوران دیده انــد و اگر خوب بودند حتماً از آنها 
تقدیر می شد. با این تقدیرها نمی شود، فیلمساز خوب تولید کرد«. 

او ســپس خطاب به فیلمســازان جوان گفــت: »مدتی بود که 
حضور بازیگران حرفه ای در فیلم های کوتاه زیاد شــد و این اتفاق 
در بیشتر موارد به فیلم ها آسیب زد. از این پس به جای آنها با همان 

بازیگران تازه کار و درست وحسابی کار کنید«.
این صحبت های شهاب حسینی در هر دو مورد با تشویق پرشور 

حاضران در سالن همایش های برج میلاد همراه شد.
افرادی که در مراســم حضور داشتند، تصور کردند، حسینی در 
پاسخ به احمدرضا معتمدی، داور بخش بین الملل که به تمجید از 
شاگرد خود پرداخت و فیلم او را بهترین اثر بخش بین الملل دانسته 
بود، این اظهارات را مطرح کرده اســت. حتی بعضی از رســانه ها 
هم با این تیتر »واکنش شــهاب حسینی به صحبت های احمدرضا 

معتمدی« به پوشش مراسم اختتامیه پرداختند. 
در واقــع دو گــروه به تاویل و تفســیر صحبت های حســینی 
پرداختنــد. عده ای ایــن صحبت هــا را در واکنش بــه معتمدی 
می دانســتند و عده ای دیگر تشکیک در آرای داوران و دست بردن 
در جوایز را با تأســی از صحبت های حســینی مطرح کردند. این 
موضوع به خصوص در بعضی از کانال ها و گروه  های خبری انتشار 
گسترده ای داشت. کار به جایی رسید که اسامی فیلم و کارگردانان 
دیگری بــه  عنوان برندگان بخش ملی معرفی می شــد و عده ای از 
تضییع حق تعدادی از فیلمسازان می گفتند. در واقع آش آنقدر شور 
شد که کمال تبریزی دیگر داور بخش سینمای داستانی ایران ناچار 
به توضیح در این  باره شد. تبریزی تاکید کرد که هیچ نظری خارج از 
هیات داوری برای انتخاب نامزدها و برگزیده ها اعمال نشده است.
تبریزی در یادداشتی که به طور اختصاصی در اختیار ایسنا قرار 
داد، نوشــت: »با توجه به اظهارات مختلف و شائبه های به وجود 
آمده در داوری بخش ملی جشــنواره  فیلــم کوتاه تهران جهت رفع 
هرگونه ســوء تفاهم می خواهم تاکید کنم که همه نامزدها و برندگان 

این بخــش، جمع بندی و نظر نهایی همــه داوران بوده و هیچ گونه 
اعمال نظــری خارج از هیــات داوری بر تصمیــم جمعی اعمال 
نگردیده اســت؛ خاصه اینکه با توجه بــه روحیه عدالت و انصاف 
جمع داوری بخش ملی، اساساً هرگونه اعمال نظری خارج از هیات 
قطعاً غیرقابل قبول و ناممکن بوده و شــخصاً به همه فیلمسازان 
جوان و هنرمند کشور اطمینان می دهم که داوری امسال در نهایت 
دقت و سنجش و بی هیچ شائبه ای صورت گرفته است. برای همه 

فیلمسازان آینده ایران، آرزوی موفقیت می کنم«.
با اینکه تبریزی به صراحت و آشــکار تاکید کرد، هیچ اعمال 
نظری خارج از هیات داوری بر تصمیم جمعی اعمال نشده است 
اما این یادداشــت هم نتوانست حاشیه ها را رفع کند. انگار آتشی 
که به پا شــده بود با این آبی که تبریزی روی آن ریخت، فروکش 
نکرد. تا اینکه حســینی ناچار شــد پس از دو روز که از مراســم 
اختتامیه گذشته بود، درباره صحبت های خود توضیخ دهد. او در 
این یادداشت تاکید کرد که منظورش از گفتن این صحبت ها حتی 
پاســخ به معتمدی هم نبوده و مقصودش آثار ضعیف و بی تاثیری 
بوده که از سوی نهادها و ارگان ها مورد حمایت قرار گرفتند و در 

اختتامیه، جوایزی به آنها داده شده است.
حســینی روز گذشــته، یعنی جمعه ۴ آبان  در یادداشتی که در 
اســتوری صفحه رسمی مجازی اش منتشــر کرده به حاشیه های 
پیش آمده، پاســخ داده است. او نوشــت: »طی تماسی از طرف 
دبیر جشــنواره فیلم کوتاه به اطلاع بنده کمترین رســید که گویا 
پس از سخنان بنده در مراسم اختتامیه این تصور به وجود آمده که 
اعتراض بنده به دخل وتصــرف در آراء داوری در بخش ملی بوده 

اســت. لازم به ذکر اســت که آراء هیات محترم داوران منطبق بر 
انتخاب هایی بود که انجام شد و چنانچه قصدی بر دخل وتصرف 
در آراء هیات داوران به صورت سفارشی و فرمایشی وجود داشت، 
اینجانب در دم انصراف می دادم؛ چراکه شأن هیات داوری ارجح بر 
هر مصلحتی است. مقصود آثار ضعیف و بی تاثیری بود که توسط 
ارگان ها و نهادهــای غیرمربوط و غیرمتخصص مورد تقدیر قرار 
گرفت و حرف بر ســر این است که اینگونه حمایت ها می تواند به 
حــق اتفاق بیفتد و نه صرفاً به دلیل منویاتــی که آنان به دنبال آن 
هستند. سعی بر آن شد که هدف این انتقاد را به سوی جناب آقای 
معتمدی گرامی بچرخانند و باز لازم به ذکر اســت که اصلًا چنین 
نیست و ایشان به مانند هر استاد دیگری حق دارند، شاگرد خلف 
خود را مورد تشــویق قرار دهند. امید بــه روزی که همه چیز در 
جای درســت خود بنشیند و خدا ما را به نعمت تشخیص و تمییز 
و تفکیک امور و هدایت آن به مسیر حق و درست، متنعم و مزین 

فرماید. آمین. کوچک ترین، سیدشهاب الدین حسینی«.
شــاید برای اولین  بار اســت که جشــنواره فیلم کوتاه با چنین 
حاشــیه  هایی روبه رو می شــود. آن هم به   واسطه صحبت هایی که 
داور یکی از بخش ها عنوان کرد. اما جدا از همه اینها حاشــیه های 
دیگری دامن مراسم اختتامیه چهار ساعته را گرفت. روزبه بمانی، 
تهیه  کننده فیلم »حنابندون« نیم ســاعت در مراســم اختتامیه به 
اجرای برنامه پرداخت کــه باعث نارضایتی تعدادی از حاضران در 
سالن شد. مدت زمان اجرای برنامه او آنقدر در مراسم اختتامیه زیاد 
بود که تعدادی از حاضران سالن را ترک کردند. اما جالب اینجا بود 
که جایزه ویژه دبیر جشنواره و مدالیوم جشنواره در بخش داستانی 
ملی بــه عرفانه کریمی برای فیلم »حنابندون« اهدا شــد. بازیگر 
کودک این فیلم )اشــکان اکرمی( که به همراه عرفانه کریمی روی 
سن آمد این جایزه را به سه هزار کودک کشته شده در جنگ عراق 
و ایران تقدیم کرد. در واقع بمانی مزد برنامه ای که در اختتامیه اجرا 

کرد را در همین مراسم گرفت. 
حاشــیه دیگر جشــنواره این بود کــه جایزه بــزرگ بین الملل 
کادمی اسکار معرفی  جشــنواره )برگ زرین و دو هزار دلار( که به آ
می شود به ابراهیم حندل برای فیلم داستانی »یک فیلم کوتاه درباره 
بچه ها« از فلسطین اهدا شد. فیلمی که با هزینه زیادی ساخته شده 

و یکی از فیلم  های پرهزینه جشنواره است. 
از سوی دیگر، بهترین فیلم از نگاه تماشاگران هم فیلم »جشن 
هنر« با ۲۲۱۷ رای معرفی شــد. ایــن فیلم در هیچ یک از بخش ها 
جایزه ای دریافت نکرده و داوران توجهی به آن نشــان نداده بودند. 
ســازنده این فیلم پس از دریافت جایزه خود با گله از اینکه فیلمش 
در هیچ بخشــی نامزد نشده بود، گفت: »آقای شهاب حسینی ای 
 کاش در سالن بودید و می دیدید که رای مردم با رای شما فرق دارد. 

شما فقط یک رای دارید«.

شهاب حسینی پس از گذشت دو روز از مراسم اختتامیه جشنواره فیلم کوتاه ناچار به توضیح شد

گزارش: سینمای جهانوقتی شهاب شاکی می شود

پولانسکی تبرئه شد
 پس از ۴۶ سال آوارگی از وطن

پولانسکی می تواند به آمریکا بازگردد

رومن پولانسکی در لس آنجلس به دلیل تعرض به یک فرد 
خردسال در سال ۱۹۷۳ به دادگاه نمی رود. وکیل پولانسکی، 
الکســاندر روفوس-ایزاکس به خبرگزاری فرانسه گفته است 
که پرونده پولانسکی که به تازگی در آمریکا مطرح شده بود با 
رضایت طرفین حل شد و اکنون به طور رسمی محاکمه وی در 
گوست ۲۰۲۵ منتفی شده است. گلوریا آلرد، وکیل شاکی هم  آ
تایید کرد که طرفین با رضایت متقابل، شکایت را حل وفصل 
کردند. در این دادخواست که ژوئن ۲۰۲۳ ارائه شد، ادعا شده 
بود که پولانسکی به یک دختر جوان در سال ۱۹۷۳ و هنگامی 
که او زیر ســن قانونی بود، تجاوز کرد. گفته شد شاکی ماه ها 
قبل در یک مهمانی با پولانســکی ملاقــات کرده بود و برای 
شام به خانه اش دعوت شده و با نوشیدنی بی هوش شده بود. 
پولانســکی این ادعا را از طریق وکیل خود رد کرد و در زمان 
طرح این ادعا اعلام کرد به  شــدت اتهامــات را رد می کند و 
معتقد است، محل مناسب برای رسیدگی به این پرونده دادگاه 
است. پولانسکی از ســال ۱۹۷۸ از آمریکا فراری است و به 
همین دلیل نمی توانســت خودش در دادگاه شرکت کند و باید 
از طریق ویدئویی در دادگاه شرکت می کرد. وی آن زمان و در 
آستانه صدور حکم دادگاه به اتهام تجاوز به یک دختر ۱۳  ساله 
از کشور فرار کرد و از آن زمان تاکنون بدون ترس از دستگیری 
نمی تواند به کشور بازگردد. در دهه های بعد، تلاش ها برای حل 
پرونده جنایی و اســترداد او ناموفق بوده است. این کارگردان 
به تازگی با محاکمه ای به اتهام افترا در پاریس از ســوی بازیگر 
شارلوت لوئیس روبه رو شد که مدعی بود، این کارگردان در ۱۶  
سالگی به او تجاوز کرده است. در مصاحبه ای در سال ۲۰۱۹ با 
مجله فرانسوی پاریس مچ، پولانسکی ادعای لوئیس را دروغ 
فجیع خواند و لوئیس هم از او برای افترا شکایت کرد. در ماه 

می، پولانسکی از این اتهامات تبرئه شد.
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ادامه تیتر یک

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات این هفته به سطح یک 
میلیون و ۹۷۰ هزارواحدی رسید که کمترین مقدار این شاخص 
از ۱۰ آبان ســال گذشته تلقی می شود. شاخص کل بورس در هر 
پنج روز معاملاتی هفته ای که گذشت، جامه سرخ به تن کرد و با 
کاهش ۴/۵۹درصدی همراه شد. بورس تهران در ماه های اخیر 
علاوه بر رنجش از ناحیه ریسک های سیستماتیک، از اهمال و 

بی برنامه  بودن سیاست گذار بورسی نیز رنج برده است.

روند دلار در بازار آزاد در هفته گذشته کاملًا صعودی بود. دلار 
که معاملات هفته منتهی بــه ۲۶ مهرماه را در کانال ۶۳ هزار 
تومان به پایان رسانده بود، در هفته گذشته سه کانال جدید را 
درنوردید و به کانال ۶۶ هزار تومان رسید. دلار معاملات سال 
گذشته را در نیمه های کانال ۶۰ هزار تومان به پایان رسانده بود 
موفق شــد نرخ ارز را در کانال هــای ابتدایی کریدور ۶۰ تا ۷۰ 

هزار تومان تثبیت کند. 

در هفته گذشــته، همه رکوردهای بازار طلا و ســکه شکسته 
شــد. قیمت ســکه امامی ۵۵ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان شد. 
ســکه رفاه در بــورس کالا نیز به ۵۵ میلیون تومان رســید. 
نیم ســکه نیز در روز چهارشنبه، ۲۹ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
قیمت خورد و ربع ســکه نیز در قیمت ۱۹ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان به فروش رسید. بعد از اوج گیری تنش ها در خاورمیانه 

در سال گذشته، روند صعودی در بازار طلا و سکه آغاز شد.

قیمت سکهکانال نرخ ارزسطح شاخص ک بورسل

آب و نان بریکس
 Wاهمیت بریکس

ایده تاسیس بریکس ابتدا در ســال ۲۰۰۱ با هدف جابه جایی 
قــدرت اقتصادی جهان از کشــورهای درحال توســعه شــکل 
گرفت. نخستین نشســت رهبران گروه بریک در ۱۶ ژوئن ۲۰۰۹ 
در »یکاترینبورگ« روسیه با حضور برزیل، روسیه، هند و چین 
برگزار شــد. آفریقــای جنوبی در ۲۴ دســامبر ۲۰۱۰ به عضویت 
بریک درآمد و رئیس جمهور این کشــور برای اولین بار در نشست 
ســوم ســران این گروه در ۱۴ آوریل ۲۰۱۱ در چین حضور یافت. 
بنابراین، با اضافه شــدن آفریقای جنوبی به جمع یادشده در سال 
۲۰۱۱ به عنوان عضو پنجم و نماینده قاره آفریقا، نام گروه از بریک 
به بریکس تغییر یافت. در ۲ شــهریور ۱۴۰۲ ایــران به همراه پنج 
کشور دیگر به عنوان اعضای جدید گروه بریکس دعوت شدند. 
در همین زمینه، »سیریل رامافوزا«، رئیس جمهور آفریقای جنوبی 
به عنوان میزبان نشست سران بریکس اعلام کرد که گروه بریکس 
از ۶ کشور ایران، عربستان سعودی، امارات متحده عربی، مصر، 
اتیوپی و آرژانتین به عنوان اعضای جدید این گروه دعوت شده اند. 
»شــی جین پینگ«، رئیس جمهوری چین اعلام کرد که گسترش 
بریکس یک نقطه شــروع جدیــد برای همــکاری اقتصادهای 
نوظهــور و یک گام تاریخی اســت. وی همچنیــن تاکید کرد که 
بریکس، کشورهایی هســتند که نفوذ مهم و مسئولیت های قابل 
توجه برای صلح و توسعه جهانی بر عهده دارند. ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روســیه نیز به کشورهای جدیدی که به بریکس 
پیوســته اند، تبریک گفت و اطمینان داد که روســیه به کار برای 
گسترش نفوذ ائتلاف در جهان ادامه خواهد داد. رئیس جمهوری 
روســیه همچنین اظهار داشت: موضوع ارز تسویه واحد بریکس 
بسیار پیچیده اســت، اما ما به این سمت خواهیم رفت. پوتین که 
به صورت مجازی در نشســت بریکس شرکت داشت، دستیابی 
به توافق در مورد بیانیه نهایی بریکس، ازجمله موضوع گســترش 
را چالش برانگیــز خوانــد و گفت که رئیس جمهــوری آفریقای 
جنوبی، مهارت دیپلماتیک خود را در بحث توســعه نشــان داد. 
پوتیــن همچنین می گوید کــه بریکس با کســی رقابت نمی کند 
و خود را مقابل هیچ کس قرار نمی دهد. روســیه در ســال ۲۰۲۲ 
پس از حمله بــه اوکراین تحت تحریم های غــرب قرار گرفت و 
اخیراً نیز این تحریم ها تشــدید شده است. در عین حال، چین با 
محدودیت هایی مواجه است؛ که در صورت انتخاب ترامپ در ماه 
نوامبر، می تواند شرایطش سخت تر شــود. در همین راستا ایران، 
چین و روســیه، در حمایت از جهان چندقطبی که تحت ســلطه 
آمریکا نباشد به یکدیگر نزدیک شده اند. چین هم قول مشارکت 
»بدون محدودیت« به روس ها را داده اســت و در سال ۲۰۲۱ یک 
»قرارداد استراتژیک« ۲۵ساله به ارزش ۴۰۰ میلیارد دلار با ایران 
امضا کرده است. واردات نفت خام چین از روسیه به ۳ /۲ میلیون 
بشکه در روز یا ۲۰ درصد کل واردات نفت این کشور رسیده است 
که نسبت به واردات روزانه ۵ /۱ میلیون بشکه در دو سال پیش، 
۸۰۰ هزار بشــکه افزایش داشته اســت. در نیمه دوم سال گذشته 
صادرات ایران به چین به  طور میانگین یک میلیون بشکه در روز 
بوده و اکنون نیز به محدوده ۱ /۱ میلیون بشــکه رسیده است که 
نســبت به مدت مشــابه در ســال ۲۰۲۱، ۵ /۲ برابر شده است. 
درحالی که تحریم های غرب به هر کشــوری به جز کشــورهای 
گروه ۷ اجازه واردات نفت روسیه را می دهد، صنعت انرژی ایران 
مشــمول تحریم های به اصطلاح ثانویه و سخت تر است. با این 
حال، از سال ۲۰۲۲، دولت بایدن اجرای این تحریم های ثانویه را 
محدود کرده و نتیجه این اقدامات، افزایش ۵ /۲برابری واردات 
نفتی چین از ایران بوده که ذی نفعانش، نه شرکت های دولتی چین 
)که ممکن اســت روزی در معرض تحریم ها قرار بگیرند(، بلکه 
»پالایشــگاه های کوچک تر« بوده انــد. در عین حال، چین گاز 
ارزان تری از روسیه دریافت می کند، به طوری که واردات گاز چین 
از طریــق خط لولــه Power of Siberia از زمان حمله پوتین به 

اوکراین بیش از ۲ برابر شده است.
اما باید در نظر داشــته باشیم که روســیه و ایران چاره ای 
جز فــروش نفت خود به چین ندارنــد. در مقابل، چین فقط 
مشــمول محدودیت هایی بر واردات فناوری غربی اســت و 
برخلاف روســیه و ایــران، با ممنوعیت مالی یــا تحریم های 
تجاری مواجه نیســت؛ بنابراین می تواند نفت را از کشورهای 
دیگر خریداری کند که البته همیــن کار را هم انجام می دهد. 
این موارد نشــان دهنده دســت برتر چین در مذاکرات با ایران 
و روســیه است. چین نفت روســیه و ایران را با تخفیف ۱۵ تا 
۳۰دلاری به ازای هر بشکه خریداری می کند و این نفت را به 
محصولات باارزش تری تبدیل می کند. ظرفیت تولید صنعت 
پتروشــیمی این کشور در دو سال گذشته بیش از مجموع همه 
کشورهای دیگر، افزایش یافته است. اخیراً با حضور مسعود 
پزشــکیان و هیات ایرانی در بریکس، برخی سخنرانان از این 
حرکت به   عنوان پایان آمریکا و آغــاز زوال غرب یاد کرده اند. 
بدون هیچ شــکی، حضور موثر ایران در اجلاس های جهانی، 
بسیار با ارزش و مهم است اما درباره این حرکت ها نباید اغراق 
کرد. تحلیلگران معتقدند بریکس و مانور تبلیغاتی بر عضویت 
ایران در آن و حتی جنبه مبارزاتی بخشیدن به آن با این باور که 
ساختن آینده  با افول مالی آمریکا امکان پذیر است، برای توجیه 
عضویت در اتحادیه های فرعی خوب اســت امــا باور اینکه 
شانگهای و بریکس می توانند ما را از وضعیتی که در آن گرفتار 

هستیم نجات دهند، خطای بزرگی است. 
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نشســت خبری اولین همایش ملی تاسیســات، گلــوگاه ناترازی انرژی 
با هدف بررســی چالش هــای اصلی حوزه انرژی در محل ســندیکای 
شــرکت های تاسیســاتی و صنعتی ایران برگزار شــد. برگــزاری چنین 
نشست هایی نشــان می دهد، بخش خصوصی هم نسبت به ناترازی های 
بــزرگ نگرانی های بــزرگ دارد و در انتظار تصمیم های درســت برای 

حل وفصل این مشکل عمیق است.
بخش خصوصی دریافته که از ســال ۱۳۹۰ تاکنون مصرف انرژی ۶۰ 
درصد رشــد داشته است. این درحالی اســت که کل مصرف خصوصی 
خانوارها ۱۲ درصد رشــد کرده که شامل همان ۶۰ درصد مصرف انرژی 
هم می شود. یعنی اگر انرژی را حذف کنیم، رشد ۱۲درصدی کل مصرف 
خانوار مقداری کمتر می شــود. درحال حاضر گفته می شود که در زمان 
اوج مصرف برق حدود ۱۸ هزار مگاوات کمبود داریم و برآوردها نشــان 
می دهد، این رقم تا ۱۰ سال آینده به نزدیک ۴۰ هزار مگاوات خواهد رسید 
که اساســاً کارکرد شــبکه برق را از بین می برد. ناترازی گاز هم در زمان 
اوج معادل ۲۸ تا ۳۰ درصد کل مصرف اســت. کسری ذخایر آب کشور 
برابر آماری که تا سال ۱۳۹۹ موجود است، حدود ۴۰ درصد بیشتر شده و 
سرانه آب تجدیدپذیر نیز ۲۵ درصد کاهش پیدا کرده است. متوسط رشد 
سالانه مصرف بنزین در دنیا یک درصد است. این رقم سال ها در کشور 
ما ۶ درصد بوده، اما از ۱۴۰۰ تا به امروز به ۱۵ درصد در سال افزایش یافته 
است. یعنی مصرف بنزین در کمتر از ۵ سال ۲ برابر می شود و اگر اکنون 
۱۲۰ میلیون لیتر در روز بنزین مصرف می کنیم، با همین نرخ رشــد، پنج 
ســال دیگر ۲۴۰ میلیون لیتر در روز مصرف خواهیم داشت، درحالی که 
هیچ ظرفیتی برای تولید این مقدار بنزین وجود ندارد و اساساً منطقی هم 

نیست که این میزان ظرفیت تولید بنزین ایجاد شود.
ناترازی برق در پیک، از ۸ هزار مگاوات به ۱۲، بعد به ۱۵ و در نهایت 
۱۸ هزار مگاوات رســیده است. اساســاً دلیل این شدت مصرف انرژی 
چیســت؟ چرا باید این اندازه برق تولید و مصــرف کنیم؟ در این فاصله 
که مصرف انرژی ۶۰ درصد رشــد کرده، کل تولید ناخالص داخلی تنها 
۱۷ درصد رشــد داشته اســت. یعنی بخش زیادی از انرژی در کشور ما 
برای تولید مصرف نمی شــود. هر کدام از این آمارها به تنهایی تکان دهنده 
و هشــداردهنده است، در صورتی که امروز همه این مشکلات با هم سر 

باز کرده است.
چنین نگرانی هایی، اعضای سندیکای شرکت های تاسیساتی و 
صنعتی ایران را بر آن داشــت تا نشستی برگزار کنند و دیدگاه خود را 
نســبت به چنین چالش بزرگی اعلام کنند. در ابتدای این نشست 
محمد احمدی، رئیس هیات مدیره این ســندیکا گفت: »ناترازی 
انرژی همیشــه مشــکل زا بوده و در ســال های اخیر بــه یکی از 
چالش های اصلی جامعه ایران تبدیل شــده است؛ این چالش آثار 
منفی فراوانی در بخش های مختلف ازجمله صنعت تولید داشته و 
باعث افزایش هزینه هــا کاهش برابری و اختلال در فعالیت های 

اقتصادی و زندگی روزمره مردم شده است«.
آقای احمدی با اشــاره به اینکه »رفع این مشــکل نیازمند 
همکاری و هم افزایــی بخش های عمومی و دولتی خصوصی و 
مردم است« گفت: »بر این باوریم یکی از عوامل اصلی ناترازی 
انرژی عدم بهره وری در تاسیسات است و برای رفع آن، جذب 
سرمایه های عمومی و خصوصی و اســتفاده از فناوری نوین 

می تواند باشد«.
همایون ابراهیمی، دبیر ســندیکای شرکت های صنعتی و 
تاسیساتی ایران نیز گفت:»طی سه سال گذشته ما در تابستان 
برق نداریم و در زمســتان گاز نداریم، یک عبارتی که به نظر 
من محافظه کارانه اســت با نام ناترازی آن را بیان می کنیم. 
گمان ما این اســت که این از ناترازی گذشته است موضوع 
بیش از ناترازی اســت این ناترازی مشکلات و مسائلی را 
بین حاکمیت و مردم ایجاد کرده تحریم داریم به علت این 
تحریم ها سرمایه گذاری در تولید امکان پذیر نبوده، بنابراین 
ما تولید را نتوانستیم افزایش دهیم ما معتقدیم بخش بزرگی 

از ناترازی انرژی ناشــی از ســوء مصرف اســت«. وی افزود:»کاهش 
مصرف راه حل های محدودی دارد بنابراین تا یک سقف معینی می تواند 
کمک کند اصلاح بهینه سازی مصرف در کوتاه مدت پاسخ می دهد، بدون 
تردید ما گمان می کنیم این مساله یک عزم مشترکی می خواهد بین دولت 

و حاکمیت و مردم در غیر این صورت قابل حل نخواهد شد«.
مهدی علی آبادی، دبیر همایش نیز گفت:»چه چیز باعث شــده که 
ما به عنوان کشوری با ذخایر گاز زیاد و یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
نفت و انرژی دنیا به این شکل درگیر ناترازی انرژی هستیم. قراردادی با 
روسیه بســته ایم تا ۲۰۰ میلیون مترمکعب گاز به ما بدهد، در صورتی که 
فقط در یک نقطه به کمک یک صنعت می شود این ناترازی انرژی را حل 
کرد. فقط ۳۰ درصد از انرژی ما در حوزه ساختمان استفاده می شود. اگر 
فقط ۱۰ درصد از هدررفت انــرژی را حل کنیم بخش بزرگی از ناترازی 

انرژی را حل کرده ایم«.
وی افزود:»کشور در شــرایطی وجود دارد که منابع مالی محدودی 
دارد، ایــن منابع مالی محدود هم بــرای اولویت بنــدی  مهم تر ازجمله 
معیشــت هزینه خواهد شــد. ســهم خیلــی اندکی را بــرای عمران و 
زیرساخت پیش بینی شده اســت و تخصیص داده نمی شود. ما به دنبال 
این هستیم که بدون نیاز به منابع دولتی و حاکمیتی بشود با کمک مردم و 

بخش خصوصی بحث ناترازی انرژی را تا حدی حل کنیم«.
اقتصاد ایران در چند دهه گذشــته با چالش هــای متعددی مواجه 
بــوده که به مرور زمان تبدیل به ابرچالش و بحران های بزرگ شــده اند. 
ابرچالش هایی مثل رشد ناپایدار، تورم مزمن و بیکاری در طول چند دهه 
گذشــته هرگز حل وفصل نشده اند و در نتیجه امروز تبدیل به بحران هایی 
شده اند که برای حل وفصل آنها باید هزینه زیادی پرداخت. چالش های 
سیاســی و سیاستی، کســری بودجه و بحران های مالی و پولی مسائلی 
اســت که دولت های تمام ادوار گذشــته با آن درگیر بوده اند اما برای آن 
چاره ای نیافته اند. پاســخ سیاســت گذاران به رفع همه چالش ها، ایجاد 
ابرچالش هــای جدیدی بــوده اســت؛ ابرچالش هایی کــه ذات آنها با 
بحران های یادشده متفاوت بوده و اثرات آنها در بلندمدت ماندگار خواهد 
بود و چندین نسل را گرفتار خواهد کرد. به طور مثال، ایران همانند سایر 
کشورها با استفاده از ظرفیت های محیط زیست و انرژی خود می توانست 
مسیر توســعه را بپیماید، درحالی که این ظرفیت ها در قالب بحران های 
زیست محیطی، آلودگی هوا و بحران آب و انرژی اقتصاد امروز و فردای 
ایــران را تهدید می کند. تحولات بخش انــرژی در اقتصاد ایران توانایی 
اثرگذاری بر بسیاری از تعادل های اقتصادی در صنایع مختلف را داشته 
و به همین دلیل بر تصمیمات سرمایه گذاری 

در بخش های اقتصادی اثرات قابــل  توجهی دارد. همچنین، تحولات 
بخش انرژی از منظر مناســبات اجتماعی نیز جایــگاه ویژه ای دارد که 

تصمیم گیری سیاست گذاران درباره آن را دشوار می کند.
در دهه های اخیر دولت هر ســال قیمت متفاوتی برای انرژی صنایع 
مختلف وضع می کند. چند ســالی است که بعد از کالاهای چندنرخی، 
ارز چندنرخی، تســهیلات چندنرخی و...، انرژی نیز چندنرخی شــده 
اســت؛ هر ســال طی بخشــنامه ای قیمت انرژی برای صنایع مختلف 
تعیین می شود. این سیاست بازار انرژی را آشفته تر می کند و امر مدیریت 
بنگاه ها را دشــوارتر می کند، چراکه امکان پیش بینی و محاســبه جریان 
نقدی آزاد جهت تخصیص وجوه به ســرمایه گذاری تضعیف می شــود. 
تعیین دائمی قیمت انرژی مزیت نســبی صنایع مختلف و سودآوری آنها 
را هر ســال تغییر می دهــد و بحث بهره وری در اقتصــاد و صنعت را به 
شوخی تلخی تبدیل می کند. این رانت بزرگ، علاوه بر مشکلات بنیادین 
اقتصادی، بازاری دستوری و با ریســک بالا ایجاد می کند. بازاری که 
با صدور هر بخشــنامه، میلیاردها دلار ارزش خود را از دست می دهد. 
چنین بازاری نمی تواند جایی برای سرمایه گذاری مطمئن آحاد اقتصادی 

محسوب شود.
در نهایت اینکه، دولت ها هر زمان با ناترازی انرژی مواجه می شوند، 
دکمه »تعطیلی« کشــور را فشــار می دهند و مردم را روانه خانه و منزل 
خود می کنند. از دوره کرونا به این ســو »تعطیل کردن کشور« به یکی از 
ابزارهای دم دســت دولت ها تبدیل شده است و تصمیم گیران بدون توجه 
به آثار این سیاســت، از آن به عنوان آبی روی آتش استفاده می کنند. تنها 
برق نیست که گرفتار ناترازی عمیقی شده است، ابرچالش های مختلف 
از ناترازی انرژی و بحران آب تا بحران صندوق های بازنشســتگی، نظام 
حکمرانی را احاطه کرده و مشکل اصلی در اکثر این بحران ها، نه فقدان 
راهکار که انسداد نظام حکمرانی است. تداوم این ناکارآمدی از دهه های 
گذشــته، شکاف میان حکومت و مردم را هم به وضعیت بحرانی رسانده 

است و مشخص نیست با تداوم این روند، کشور به کجا برسد.
در خوش بینانه ترین حالت، اصلاحات اقتصادی در دســتور کار 
قرار خواهد گرفت و ناترازی های اقتصــاد و معضلات بازار انرژی 
با اســتفاده از دانش اقتصاد رفع خواهد شــد کــه در این صورت، 
قیمت های انرژی برای مصرف کننــده نهایی به تدریج افزایش یافته 
و بازار انرژی کارا خواهد شــد. یا اینکه مســیر فعلی ادامه خواهد 
یافت. یعنی قیمت حامل های انرژی هر چند ســال یک بار به عنوان 
موضوعی بحرانی مورد توجه قرار گرفته و دولت ها مجبور می شوند 
قیمت حامل های انرژی را افزایش دهند. با گذشــت چند ســال و 
تکرار سیاست های تثبیت قیمت، این چرخه تکرار می شود. 
چالشی که هر چند سال یک بار با پرداخت هزینه های 
بسیار سنگین اقتصادی و اجتماعی به  صورت موقت 
برطرف می شــود و با اتخاذ سیاســت های نادرست 
مجدداً ایجاد می شــود، بدون اینکه درسی از گذشته 
گرفته شود. اقتصاددانان بسیاری معتقدند که ادامه این 
چرخه، اگر در گذشته ممکن بوده، حال دیگر ناممکن 
اســت و سیاست آزادسازی نســبی نرخ ها به زودی به 

دولت تحمیل خواهد شد.
به هر حال، وجه اشتراک هر دو سناریو، افزایش قیمت 
انرژی طی چند ســال آینده است. با توجه به کاهش شدید 
ســرمایه گذاری در بخــش نفت و گاز و بــا در نظر گرفتن 
رشــد بالای افزایش مصرف در ســال های گذشــته، ایران 
کــه یکی از بزرگ ترین کشــورهای دارای ذخایر نفت و گاز 
اســت، امکان استخراج و اســتفاده از انرژی خود را نداشته 
و پیش بینی می شود به واردکننده انرژی تبدیل شود. براساس 
رشــد افزایش مصرف ۳۰ سال گذشــته و براساس نرخ رشد 
عرضه در ســال ۱۳۹۹، عرضه و تقاضای انرژی در ایران، در 
کمتر از ۱۵ ســال آینده، اســتقلال انرژی ایران از بین خواهد 
رفت و ایران واردکننده انرژی خواهد بود. این سناریوی فرضی 
نشــان می دهد مســیر فعلی بازار انرژی قابلیت تداوم نخواهد 
داشــت و انجام اصلاحات ساختاری در بازار انرژی گریزناپذیر 
است؛ اصلاحاتی که به  تنهایی حلال مشکلات نخواهد بود و به 

اصلاحات کلی اقتصادی ایران گره خورده است.

ناترازی انرژی با اقتصاد ایران چه می کند؟

نگرانی بزرگ بخش خصوصی
سعید خوش بین

گروه اقتصاد
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دیدگاه: گزارش محیط زیست

آرزو اشرفی زاده، مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب ها 
در ســازمان حفاظت از محیط  زیست هشدار داد که ساخت 
ســد بخش آباد در افغانســتان »تیر خلاصی به پیکر تالاب 

هامون« در ایران خواهد بود.
معاون رئیس ســازمان محیط  زیست در گفت وگو با ایلنا 
اعلام کرد که براســاس آخرین مطالعات انجام  شده از حدود 
۳.۵ میلیــون هکتار اراضی تالابی ایران بــه  عنوان مهم ترین 
اکوسیســتم های آبی، حدود ۱.۴ میلیون هکتار با شدت های 
مختلف دچار خشکســالی و بی آبی شــده  و مســتعد تبدیل 
شــدن به کانون های گردوغبارند. جازموریان، تالاب هامون 
و صالحیه نیز در زمره ایــن تالاب های در خطر نابودی قرار 

دارند.
او میزان روند فرونشست زمین در تالاب و دشت مهارلو 
در استان فارس را هم »شــدید« دانست و علت آن را تامین 
نشدن حقابه کامل عنوان کرد. به گفته اشرفی زاده، فرونشست 
دشــت و تالاب مهارلو ناشی از کشــاورزی ناپایدار و حفر 

چاه های غیرمجاز اطراف تالاب و دشت مهارلو است.
معاون رئیس سازمان محیط  زیســت ایران درباره تالاب 
هامون گفت: »تالاب هامون به منابع آبی بالادست از کشور 
افغانستان وابستگی کامل دارد. آبگیری این تالاب به  صورت 
تاریخی و طبیعی از ســیلاب های رود هیرمند، رودخانه فراه 
و چند رود دیگر از افغانســتان انجام می شــد اما متاســفانه 
افغانستان از سه سال گذشــته )تسلط مجدد طالبان( مسیر 
رودخانه هیرمند را به سمت شــوره زار گودزره منحرف کرده 
و مانع از این شــده است که ســیلاب ها مسیر طبیعی خود را 
طی کنند و به تالاب هامون برســند. آنهــا همچنین درحال 
ساخت سد بخش آباد در مســیر رود فراه اند که این اتفاق نیز 

تیر خلاصی به تالاب هامون خواهد بود«.
مهاجر فراهــی، معاون وزیر اطلاعات و فرهنگ طالبان، 
روز دوشنبه با انتشار عکس های جدید از مراحل ساخت سد 
بخش آباد در استان فراه  افغانستان در مرز ایران، تاکید کرد که 
عملیات ســاخت این سد با سرعت و جدیت ادامه دارد. سد 
بخش آباد ۸۱ متر ارتفاع دارد و ظرفیت ذخیره آن یک هزار و 

۳۰۰ میلیون مترمکعب آب اعلام شده است.
 طالبان کار ســاخت دو تونل سد بخش آباد برای انحراف 
مســیر آب را اردیبهشت ۱۴۰۲ از ســر گرفت. با تکمیل سد 
بخش آبــاد، آب رودخانــه فراه به دریاچــه هامون در منطقه 
سیستان ایران نمی رســد و معضل گردوغبار در این منطقه را 

به اوج خواهد رساند.
آرزو اشــرفی زاده در ادامه گفت وگوی اخیرش با اشاره به 
اینکه هامون، تالابی بین المللی و ذخیره گاه زیست کره یونسکو 
است، تاکید کرد که براساس حقوق و عرف بین المللی مربوط 
به تالاب هامون، نیازهای حداقلی آبی در این اکوسیستم باید 
تامین شود و مسیر طبیعی و تاریخی آبرسانی به آن برقرار باشد 
اما با وجود پیگیری های مسئولان، حکومت طالبان همچنان 

از اعطای این حقابه ممانعت می کند.

هامون می میرد؟
 احداث سد بخش آباد افغانستان
تیر خلاص به تالاب هامون است

گروه اجتماعی: بررسی شاخص نرخ فقر در تازه ترین گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی در کشور،  نشان 
می دهد که اندکی بیش از ۳۰ درصد از جمعیت کل این کشور 
زیر خط فقر هســتند که در مقایسه با ســال های قبل، آن را 
»نوعی چســبندگی در ســطح فقر« توصیف کرده اســت. به 
عبارت دیگر، در سال گذشته یک سوم شهروندان ایرانی توانایی 
برآورده کردن نیازهای اساسی خود را نداشتند و به نظر می رسد 
که در سال جاری نیز اوضاع بر همین منوال باقی خواهد ماند.
مرکز پژوهش های مجلس در ایــن گزارش می گوید که در 
درجه اول ضروری است که شــرایط اقتصاد کلان بهبود یابد 

چراکــه »نامطلوب بودن آن در ســال های اخیر عامل 
اصلی افزایش و تثبیت نرخ فقر بوده است«.

پیش تر یک عضو هیات علمی این مرکز گفته بود که 
هر خانواده سه  نفره در تهران که درآمد ماهانه آن زیر۲۰ 

میلیون تومان باشد زیر خط فقر قرار دارد.
روند افزایش نابرابری و فقر از نیمه دهه ۸۰ آغاز شده 
بود و با وجود درآمدهای هنگفت نفتی در آن دهه، نرخ 
فقر که در میانه دهه ۸۰ حدود ۱۵ درصد بود در فاصله 
۱۵ سال دو برابر شده است. فقر به دو دسته فقر شدید 

و فقر مطلق تقســیم می شود. از میان فقرا گروهی که از تامین 
خوراک خود عاجز و ناتوان هستند در ردیف »فقر شدید« قرار 
دارند. بنا بر آمارهای رسمی حدود ۵ میلیون نفر از فقر شدید 
در ایران رنج می برند و بقیــه در گروه فقر مطلق قرار دارند. به 
گفته میدری »کســانی که دچار فقر شدید هستند عمدتاً افراد 
بیکار هســتند. درحالی که اغلب کســانی که بــه فقر مطلق 
دچارند، شــغل و درآمد دارند اما درآمد آنها کفاف زندگی شان 
را نمی دهد«. شــوک ناشی از تحریم های آمریکا به وضوح در 
بحرانی شدن اقتصاد ایران و افزایش فقر مشهود است. شواهد 
آماری ۶ سال گذشــته حاکی از آن است که خروج آمریکا از 
برجام و گسترده تر شدن تحریم ها از یک سو و تورم بالا و عدم 
تناسب رشــد قیمت ها با دستمزدها و همه گیری کووید، سهم 

زیادی در فقیرتر شدن ایرانیان داشته است.
بنا بر این گزارش، کاهش فقر نیازمند تحقق رشد اقتصادی 
مستمر و فراگیر و کاهش تورم است. به ویژه آنکه »تورم، نقش 
مهمی در افزایش نابرابری و شــکاف طبقاتی داشته و تداوم آن 
خروج از فقر را سخت و کارایی سیاست های توانمندسازی و 

حمایتی را کاهش می دهد«.
مرکز آمار ایران نرخ تورم را ۳۵ درصد اعلام کرده اســت و 
گفته می شود که این نرخ با شــیب کمتری تا پایان سال ۱۴۰۴ 
حدود ۸ درصد کاهش یابد. بانک مرکزی ایران در دوره اخیر 
با دنبال کردن سیاســت »کنترل مقداری ترازنامه«  سعی کرده 

است که با کاهش رشــد نقدینگی، روند نزولی تورم را تسریع 
کند. اما تهیه کنندگان گزارش مرکــز پژوهش ها می گویند که 
به رغم توفیق در تحقق رشد نقدینگی هدف در پایان سال ۱۴۰۲ 
روند این متغیر در سال بعد از آن صعودی شده و تحقق اهداف 

آن در سال های بعدتر با چالش های جدی روبه رو است.
انتشار گزارش مرکز پژوهش های مجلس با عنوان »تحلیل 
تحولات و چشــم انداز اقتصاد ایران در آســتانه تدوین بودجه 
۱۴۰۴« همچنین نشان می دهد، رشد اقتصادی کشور به طور 
متوسط ۸ درصد کمتر از اهداف مورد نظر برنامه هفتم توسعه 
است که باید از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا پایان سال ۱۴۰۷ به مدت 
پنج سال در امور اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی به اجرا درآید.
بر این اساس، رشــد اقتصادی ایران در دو سال گذشته به 

ترتیب ۲/۵ و ۸/۲ درصد پیش بینی شــده است، هرچند بنابر 
ایــن گزارش، »رونــد ناترازی های بودجــه و بانکی همچنان 
درحال تشدید اســت و ناترازی انرژی همچنان چالش جدی 
اســت و ســهم صادرات نفتی از کل صادرات، روند صعودی 
داشــته و همه این موارد مخاطرات دســتیابی به اهداف رشد 

اقتصادی و تورم در برنامه هفتم هستند«.
مرکز پژوهش های مجلس ایران همچنین اصلی ترین چالش 
دولت را در زمینه تامین بودجــه، »طرح هدفمندی یارانه ها« 
دانسته که »در ســال های اخیر آسیب های فراوانی به انضباط 
مالی دولت وارد کرده اســت«. این گزارش با ابراز تاســف از 
این بابت تاکید کرده اســت که »روند کسری سازمان 
هدفمندی یارانه ها در مدت زمان کوتاهی رشــد بسیار 
زیادی کرده اســت و چشم انداز کوتاه مدت سال ۱۴۰۳ 

نیز بدتر شدن وضعیت را نشان می دهد«.
در سال ۱۴۰۲ کسری محقق شده هدفمندی یارانه ها 
۱۷۰ هــزار میلیارد تومان بود که ایــن رقم فارغ از عدم 
تخصیص ردیف های قانونی برای مدیریت کسری است 
و پیش بینی شده که در سال ۱۴۰۳ نیز بیش از ۲۰۰ هزار 

میلیارد تومان کسری داشته باشد.
چندی پیش مقصود فراســتخواه، جامعه شناس در یکی از 
سلسله  نشســت های »آینده اجتماعی ایران در مواجهه با فقر 
و نابرابری« گفت: »براســاس تحقیقاتی که داشتم، یک سوم 
خانوارهای ایرانی حداقل به  نوعی با خط فقر مطلق مواجه اند. 
البتــه اینها مربوط به افراد زیر خط فقر نیســت. ما با گروهی 
مواجه ایم که گرســنگی می کشــند و با کمترین میزان کالری 
زندگی می گذرانند. در شــاخص گرســنگی جهانی در ســال 
گذشته، ایران جزو ۱۰ کشور با گرسنگی پایین بود. درحالی  که 
گزارش های میدانی نشان می دهد که در کشور میلیون ها نفر با 
گرسنگی زندگی می کنند«. به اعتقاد او تنها یک چهارم بودجه 
ایران برای توانمندســازی گروه های اجتماعی کم درآمد هزینه 

می شود تا بتوانند از فقر رهایی یابند.

مرکز پژوهش های مجلس می گوید: اندکی بیش از 30 درصد از جمعیت کل کشور زیر خط فقر قرار دارند

فقرای تثبیت شده!

 

علیرضا زاکانی، شهردار تهران گفت: سال گذشته قراردادی 
با شــرکت های چینــی منعقد کردیم که مطابــق آن بیش از 
۷۹۱ دستگاه واگن از بهمن امســال و در بازه  زمانی ۳  ساله 
وارد کشــور می شود. در آینده خط ۱ بی آرتی از تهرانپارس تا 
میدان آزادی تبدیل به خط تراموا خواهد شد. بخش دوم این 
تراموا نیز از میدان آزادی تا تهرانسر است. همچنین با افتتاح 

خطوط ۱۱ و ۹ مترو به جنوب غرب می رسد.

صابــر جباری، رئیس مرکز جوانی جمعیــت، سلامت خانواده و 
مــدارس وزارت بهداشــت با بیان اینکه ســالمندان حدود ۱۱.۵ 
درصد از جمعیت کشــور را تشــکیل می دهند، گفــت:  اگر آغاز 
سن سالمندی را ۶۰  ســالگی در نظر بگیریم ۴۷.۷ درصد مرد و 
۵۲.۳ نیز زن هســتند. بر همین اســاس، ایران هم مانند بسیاری 
از کشــورهای جهان در مسیر زنانه   شدن سالمندی پیش  می رود. 
تنهایی، چالش اصلی سالمندان در تمام جهان محسوب می شود.

ابوالفضل موسوی پور،  رئیس پلیس راهور تهران بزرگ گفت: 
نصب چراغ LED در خودروها نیازمند مجوز از مراکز رسمی 
اســت و هر کســی نمی تواند اقدام به نصب ایــن چراغ ها در 
جلــوی خودروی خود کند. معمــولًا خودروهایی که از قبل 
مجاز شــده اند که از خط ویژه عبور کنند؛ به آنها مجوز نصب 
چراغ ال ای دی نیز داده می شود تا ماموران پلیس بتوانند آنها را 

از سایر خودروهای شخصی تشخیص دهند.  

نه برای همه! زنانه  شدن سالمندی ورود 791 واگن
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یک شنبه 4 شهریور  
خداحافظى سفیر مالزى

]آقــای داتو محمد خالص[، ســفیر مالزی 
برای خداحافظی آمــد. صحبت ها از ضرورت 
توسعه روابط بود. جمعی از اعضای فرهنگستان 
علوم پزشکی آمدند؛ آقایان دکتر ]ایرج[ فاضل، 
دکتــر ]علی[ نوبخت و دکتــر ]رضا[ ملک زاده 
و... از انتخاب آقای ]مسعود[ پزشکیان، وزیر 
بهداشــت و درمان جدید ناراحت اند و گفتند، 
از  ]رئیس جمهور[  آقای ]سیدمحمد[ خاتمی، 
آنها نظر خواسته و برعکس نظرشان عمل  کرده 
اســت و نیز از رکودکارهــا به خصوص وضع بد 
بیمارســتان ها و دانشگاه ها انتقاد کردند و از من 
خواســتند که برای ادامه سیاست های اعتدال و 
ســازندگی وارد میدان شوم و نیز خواستند، یک 
مرکز تحقیقــات برای حفظ نیروهای مســتعد 
و دانشــمند تأسیس شــود. دعوت کردند برای 
افتتاح ســاختمان جدیدشان که به کمک دولت 
ســازندگی  کار ساخت آن شــروع شد، شرکت 
 کنم. دکتــر ]مهدی[ اکبــرزاده، ]محقق حوزه 
شیمی کشــاورزی[ آمد و خواست که سفارش 
او را به آقای ]محمــود[ حجتی، وزیر ]جهاد[

کشاورزی کنم. 
عصر، آقای ]نیازحســین [ نقــوی، همراه 
جمعی از طلاب پاکســتان آمدند و نمونه کتاب 
»عدالــت اجتماعی« مــن را آوردند که به زبان 
اردو ترجمه و چــاپ  کرده انــد. گفتند، طالب 
زیادی دارد. درباره ترجمه دایره المعارف فرهنگ 
قرآن هم مذاکره شــد. یکی از آنها امام جماعت 
شــیعیان در دانمارک اســت. ضمناً از تضعیف 
شیعه در پاکســتان ناراحت اند و انتظار حمایت 

بیشتر جمهوری اسلامی ایران را دارند. 
دیشــب و امروز، آب شــرق و شمال شــرق 
تهران،گل آلــود شــده و وزارت نیــرو می گوید 
به خاطر کم  شــدن آب پشــت ســدهای کرج و 
لتیان، دریچه های جت باز  شــده و آب گل آلوده 
آمده و بعضی از تصفیه خانه ها، قدرت تصفیه آب 

گل آلود را ندارند. 

دوشنبه 5 شهریور  
گزارش همایش پزشکان مسلمان آمریکا

دکتر ]حســن[ حبیبی آمد. درباره اشــتغال 
بعد از مســئولیت معاونت اول ]رئیس جمهور[ 
صحبت شد. رئیس فرهنگســتان ]زبان و ادب 
فارسی[ است. از اختلافات و نوع اقدامات قوه 
قضاییه و شــورای نگهبان و وضع عمل دولت، 
ابــراز نگرانی  کرد و پیشــنهاد داشــت، مجمع 
]تشخیص مصلحت نظام[ پیشقدم شورایی برای 
حل این مشکلات باشــد. من هم در نگرانی با 

ایشان همراهم. 
دکتر ]علیرضا[ مرندی و دکتر ]محمدحسین[ 
نیکنام آمدند.گزارش کار و آثار همایش پزشکان 
مســلمان آمریکا در ایران را دادند و گفتند، آنها 
تحت تأثیــر وضع ایران و پیشــرفت های علمی 
و فنی به خصوص ســخنرانی افتتاحیه من قرار 
گرفته اند و نوار آن را برای نشر در آمریکا گرفته اند. 
بــرای ادامه کار بــا آنها، مشــورت  کردند؛گفتم 
خوب اســت. دکتر مرندی به خاطر وضع مان با 
آمریکا، ملاحظاتــی دارد. برای ملاقات  گروهی 
از پزشــکان، وقت خواستند. برخلاف نظر دکتر 
]ایرج[ فاضــل و دوســتانش از انتخاب ]آقای 
مسعود پزشکیان[، وزیر جدید بهداشت و درمان، 
ابراز رضایت  کردند و گفتند، متعهدتر از دیگران 

است  که مطرح بوده اند.

117 افراط در اختلاف  
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نایب السلطنه قاجار، عباس میرزا از سوی 
پدر بر صدر تبریــز، مهم ترین ایالت آن زمان 
ایران نشسته بود و اگر مرگ به او امان می داد 
شــاید ایران مســیر ترقی را طور دیگری طی 
می کرد. او برخلاف فرزندان دیگر فتحعلی شاه 
در دوران کودکی، کودکی ضعیف و محجوب 
بود و تعلیمات نظامی را به طور مستقیم از آقا 
محمدخان قاجــار آموخته بود. در کنار فنون 
ســواری و جنگ، کتاب می خواند و با برخی 
زبان های شرقی آشــنا شده بود اما در نهایت 

سوم آبان سال ۱۲۱۲ درگذشت. 

 Wاهمیت عباس میرزا برای فتحعلی شاه
 فتحعلی شاه اعتقاد خاصی به پسر چهارم 
خود داشــت و با وجود اینکــه آن زمان در هر 
ولایت یک شاهزاده داشت ولی عباس میرزا را 
به  گونه ای دیگر می دید. این نکته در گفت وگوی 

الهیارخــان،  بــا  فتحعلی شــاه 
صدراعظم او، همزمان با رســیدن 
خبــر درگذشــت عباس میــرزا به 
احمدمیرزا  می شــود.  دیده  خوبی 
عضدالدوله در این  بــاره در تاریخ 
فتحعلی شاه  می نویســد:  عضدی 
می گویــد: الهیارخــان پــس بگو 
عباس میرزا مــرده. آصف الدوله به 
افتاد. عرض کــرد، خداوند  گریه 
ســایه مبارک قبله عالم را از ســر 
اهل مملکت کم نفرماید. بحمدالله 
نایب الســلطنه  در هر ولایتی یک 
داریــد. فتحعلی شــاه در جــواب 
انصــاف  می گویــد:  الهیارخــان 
نکردی که گفتی در هر ولایت یک 
عباس میرزا داری. باید عرض کنی 
بعد ۷۰ سال عمر با این کثرت اولاد 
و ۴۰ سال سلطنت، دیدی که از دنیا 

بی اولاد و بلاعقب رفتی!

 Wتاثیرات عباس میرزا 
در جنگ های ایران و روس 

عباس میــرزا به  عنوان فرمانده 
ارتــش ایــران در جنگ های ایــران و روس 
نقش ویژه ای داشــت که به دلیل شکســت 
دیپلماتیک در قرارداد گلســتان، تلاش  کرد 
تا ســرزمین های از دست رفته را پس بگیرد، 
اگرچــه بیماری و مرگ، او را در این راه ناکام 
گذاشت. گسترش مناسبات سرمایه داری در 
جهان و در پیوند با آن، رقابت امپراتوری های 
بــزرگ که با رویکردی اســتعمارگونه در پی 
تسلط بر منابع انرژی و طبیعی سرزمین های 
دیگــر و ازجملــه ایــران بودند، زمینه ســاز 
افزایش سیاست های توســعه طلبانه آنها در 
ســده نوزدهم میلادی شد. روســیه تزاری 
در رقابت با انگلیس از ضعف ســاختاری و 
سیستماتیک حاکمیت ایران در عصر قاجار 
اســتفاده کرد و پیگیر سیاســت استعماری 
بــود. در نتیجه جنگ آوری های روســیه در 
دور اول، ســرزمین های زیادی از ایران طی 
عهدنامه  گلســتان جدا شــد اما عباس میرزا 
با جمــع آوری ســپاهی بــرای بازپس گیری 
مناطق از دســت رفته، اقدام کرد و در نهایت 
دور دوم جنگ هــای روس و ایران با معاهده 
ترکمانچــای به پایــان رســید. عباس میرزا 
اگرچه در ابتدا توانســته بــود تمامی ولایات 
از دســت رفته ازجمله باکو، دربند، شوشی، 
داغستان، ایروان و تالش را به تصرف درآورد 
امــا تلاش هایش بــا خیانــت آصف الدوله، 

صدراعظــم جدید ایران بی نتیجــه ماند. در 
نهایت پــس از تصرف گنجــه و وارد آمدن 
تلفات سنگین به ســپاه ایران، معابر ارس به 
دســت روس ها افتاد و نیروهای روس وارد 
آذربایجــان شــدند و پایتخت مــورد تهدید 
نظامــی قرار گرفــت. عباس میــرزا هنوز به 
گاه نشــده بود بنابراین  خیانت آصف الدوله آ
همزمان با سازماندهی دسته های متفرق سپاه 
خود، حفاظت از تبریــز را به این صدراعظم 
خیانتکار ســپرد و در نهایت به دنبال خیانت 
دوبــاره آصف الدوله، تبریــز به تصرف ارتش 
روسیه درآمد. عباس میرزا که موقعیت کشور 
را در خطر می دید با فرســتادن نمایندگی نزد 
ســپاه روس، تقاضای صلح را مطرح کرد و 
در نهایــت با معاهــده ترکمانچای جنگ به 
پایان رســید و ایران بجز تمامی سرزمین های 
از دست رفته در معاهده گلستان، بخش های 
دیگری از خاکش را از دست داد و حاکمیتش 
بر دریــای خرز به شــدت کاهــش یافت. 
این اقــدام او البتــه از نظر مجید تفرشــی، 
پژوهشگر و کارشناس تاریخ سیاست، مثبت 

ارزیابی می شــود. او به خبرآنلاین می گوید: 
»عباس میــرزا اگر در آن شــرایط با روس ها 
مصالحــه نمی کــرد، روس هــا الان در ایران 
بودند. ما چندین سال است که به ترکمانچای 
فحش می دهیم اما واقعیت این اســت که اگر 
این قرارداد وجود نداشــت، ایرانی نیز درحال 
حاضر وجود نداشــت. البته که ترکمانچای 
یک توافق تحمیلی بود. شما می توانید بگویید 
جنگ های ایران و روس ها نباید شروع می شد 
اما در آن برهه عباس میــرزا کار بهتری برای 

ایران نمی توانست انجام دهد«.

 Wدرس های شکست و قدم در راه مدرنیته
پس از شکســت ایران در جنگ با روسیه 
و تحمیل قراردادهای خســارت بار گلستان و 
ترکمنچای، ژوبر، نماینده فرانســه در اردوگاه 
جنگــی عباس میــرزا بــا او ملاقــات کرد و 
ســوال هایی را که عباس میرزا از سر درد از او 
پرســیده را این طور نقل می کند: »نمی دانم این 
قدرتی که شما )اروپایی ها( را بر ما مسلط کرده 
و موجب ضعف ما و ترقی شما شد، چیست؟ 
شما در قشون، جنگیدن و فتح کردن و به کار 
بردن قــوای عقلیه متبحرید و حال آنکه ما در 
جهل و شــغب غوطه ور و به  ندرت آتیه را در 
نظر می گیریم. مگر جمعیت و حاصل خیزی 
و ثروت مشــرق زمین از اروپا کمتر است؟ یا 

آفتاب که قبل از رسیدن به شما به ما می تابد، 
تاثیرات مفیدش در ســر ما کمتر از شماست؟ 
یا خدایی که مراحمش بــر جمیع ذرات عالم 
یکسان اســت، خواسته شــما را بر ما برتری 
دهد؟ گمان نمی کنــم. اجنبی حرف بزن! بگو 

من چه باید بکنم که ایرانیان را هشیار نمایم«.
شکســت ایران در برابر روس ها بیش از 
گذشته افرادی چون عباس میرزا و امیرکبیر 
را نســبت به پیشرفت تکنولوژیک و نظامی 
گاه  آنهــا و همزمــان عقب ماندگی ایــران آ
کرد و به فکر چاره جویی افتادند. ســاخت 
اســلحه خانه های مجهز در تبریز و کمک 
گرفتــن از اعضای هیات ژنــرال گاردن در 
تعلیم و مجهز کردن ارتش، دســت یافتن به 
علــم و تجهیزات نظامــی در اروپا و ایجاد 
زرادخانه هــا و قلعه های نگهبانی در مرزها 
برای تقویت امنیت مرزها از همان زمان کلید 
خورد. ولیعهد جوان با مشــورت قائم مقام 
فراهانی، تصمیم گرفت، تعدادی دانشــجو 
برای تحصیل به فرانســه بفرستد، اگرچه در 
نهایت فرانســه مانع ورود دانشجویان شد 
و عباس میــرزا ایــن تصمیم را با 
همکاری انگلســتان به سرانجام 
رســاند. محمدکاظــم، فرزنــد 
افشار  نقاش باشــی و حاجی بابا 
برای تحصیل نقاشــی و طب به 
لندن رفتند و ماحصل این تلاش 
آغاز واکسیناسیون آبله یا آبله کوبی 
در ایــران و تاســیس نخســتین 
چاپخانه  سربی در تبریز در زمینه 
هنر و فرهنگ بود. ترجمه آثاری 
چون تاریخ پترکبیر و تاریخ شارل 
دوازدهم اثر ولتر، تاریخ اسکندر، 
تعلیم نامه آبله کوبی، تنزل و خرابی 
دولــت روم و... در همان دوران 
انجام شــد تا راهی بــرای رواج 
توسعه گردشگری  باز شود.  علم 
با تعمیر و مرمت کاروانســراها و 
تفرجگاه ها و ســاخت و مرمت 
اروپایی  ســبک  به  خیابان هایی 
و ســاخت عمارت کلاه فرنگی و 
چند ییلاق مانند باغ شمال و باغ 
صفا از اقدامات دیگری بود که در 

دستور کار قرار گرفت. 

 Wمخالفان و مرگ ولیعهد
در آن زمــان اما نه جامعه ســنتی و عقب 
افتاده ایران آماده تغییرات بود و نه بدنه دربار؛ 
اولیــن گــروه عباس میــرزا را دریچه ترویج 
بی بند وباری می دیدند و دومین گروه از کسر 
جیره و مواجب خود نگران شــده بودند. این 
افراد در دو جبهه بــه مخالفت با اصلاحات 
عباس میرزا پرداختند. در نهایت عباس میرزا 
با درد کهنه قدیمی در مشــهد بیمار شــد و 
درحالی  که برای درمان او پزشــکی به سمت 
خراســان فرســتاده شــد اما حکیم باشی به 
مقصد نرســید او در راه جان ســپرد. در هر 
صورت، بیماری و درگذشــت عباس میرزا دو 
روایت دارد؛ اینکه این واقعه را نتیجه بیماری 
می دانند و برخی دیگر معتقد به مســمومیت 
او توسط پزشک انگلیســی هستند، چراکه 
وقتی از درد کلیه به خود می پیچید به او گفته 
بود؛ بیماری خطرناکی نیســت و نباید نگران 
باشــد. عباس میرزا در نهایت سوم آبان سال 
۱۲۱۲ در ۴۴ سالگی درگذشت. او در بخشی 
از وصیت نامه خــود از جنگ های زیان بار و 
بی حاصل با روس ها نوشت: »برای ۲۰۰  هزار 
تومان ۱۰ کرور دادیم و هزار کرور ملک رفت و 
سالی ۱۰ کرور ضرر و زحمت های دیگر دادیم 

و جان من هم از غصه رفت«.

جوانمرگی ولیعهد ترقی خواه
به مناسبت سالروز درگذشت عباس  میرزا نایب السلطنه

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

ادامه یادداشت روز

براتیگان، نویســنده و شــاعر 
زندگــی  آمریکایــی  معاصــر 
در  و  داشــت  عجیب وغریبی 
نهایت هم ۲۵ اکتبر سال ۱۹۸۴ 
به شکلی عجیب با یک تفنگ 
شــکاری به زندگی خود پایان 

داد. از او ۹ رمان، یک مجموعه داســتان و چندین دفتر 
بر جای مانده است، درحالی که گفته می شود برای امرار 
معاش، مدتی شــعرهایش را کنار خیابــان به رهگذران 
می فروخت، اگرچــه در نهایت رمان »صیــد قزل آلا در 
آمریکا« او را به شــهرت و ثروت افســانه ای رساند. او 
درباره رمان نویسی  خود می گفت: »من ۷ سال شعر نوشتم 
که یاد بگیرم چطور جمله بنویسم. چون واقعاً می خواستم 
رمان بنویسم و تصور می کردم تا وقتی نتوانسته ام جمله ای 
بنویسم، رمان هم نمی توانم بنویسم«. او یک  بار در جوانی 
به علت پرتاب سنگ به شیشه  پاسگاه پلیس دستگیر شد، 
پس از یک هفته به بیمارســتان ایالتی اورگان فرســتاده 
شــد. در آنجا بیماری اسکیزوفرنی پارانوئید او تشخیص 
داده شــد و به مدت دو ماه تحت درمان با الکتروشــوک 
قرار گرفت. حدود یک ســال بعد از بیمارستان مرخص 
شد و به سانفرانسیسکو رفت. در آنجا با جنبش بیت که 
متشــکل از هنرمندان رادیکال آمریکایی بود، آشنا شد به 
همین دلیل برخــی او را عضو این جنبش می نامیدند. او 
در ســال ۱۹۵۷ اولین مجموعه شعری اش با نام بازگشت 
رودخانه ها را منتشــر کــرد و بعد با صحنه رو به رشــد 
ضدفرهنگ سانفرانسیسکو درگیر شد. در تابستان ۱۹۶۱ 
به همراه همســر و دخترش به آیداهو، کنار رودخانه ای پر 
از قزل آلا رفت. در آنجا رمان های ژنرال متفقین اهل بیگ 
ســور را نوشــت؛ اثری که اولین رمان او بود اما موفقیت 
چندانی نداشت. بعد از آن بود که انتشار رمان صید قزل آلا 
در آمریکا، او را به موفقیت و شهرت بین المللی رساند تا 
جایی که منتقدان ادبی، براتیــگان را به  عنوان بزرگ ترین 
نویســنده جنبش جوانان ضدفرهنگی معرفی کردند. او 
در ایــن کتاب به  عنوان نقطه ای بــرای نقد طنز بر جامعه 
و فرهنگ رایج آمریکا اســتفاده کرد و حدود یک دهه از 
زمان خود را صــرف آزمایش ژانرهای مختلف ادبی کرد. 
محبوبیــت او در اواخر دهه ۱۹۷۰ و در دهه ۱۹۸۰ کاهش 
یافت اگرچه همچنــان آثارش، محبوبیت زیادی در اروپا 
و ژاپن داشــت. دارای سبکی منحصربه فرد بود و در واقع 
استفاده از تکنیک ها و قراردادهای شعر و نثر، زبان روشن 
و ساده غافلگیرانه و حمله به فرم های سنتی، نوشته هایش 
را خاص می کرد. حساســیت زیســت محیطی در بیشتر 
نوشته های او دیده می شود همچنین مضامین پوپولیستی، 
احتــرام به حوضه ها و جنگل هــا و کنایه هایش به زندگی 

مدرن به نوشته های او روحیه اخلاق گرایی می دهد.

گفت وگوهای راهبردی
این تبعیــض و بی عدالتــی، نه فقط بــا کلام مقدس 
خداوند مغایر است که حتی با آموزه های دینی پیامبران 
الهی هم در تضاد اســت. به همین دلیل نیز ریاســت 
محترم جمهور در گفت وگوهای خــود، دفاع از مردم 
مظلوم غزه و لبنان را وظیفه خود دانســتند و جنایات 
رژیم غاصب اســرائیل را محکوم کرده و از کشورها و 
دولت های دیگر نیز خواســتند کــه آتش افروزی های 
رژیم صهیونیســتی را مهار، متوقف و خاموش کنند. 
زیــرا جهان جدیــد نمی تواند اســتانداردهای دوگانه 
آمریــکا و اروپا را در قبال مردم غــزه و لبنان بپذیرد. 
این یک جانبه گرایی است و جهان لاجرم باید به سوی 
چندجانبه گرایی حرکت کرده و خود را در این مســیر 
تثبیت کند تا آنچنان که ریاست جمهوری محترم ایران 
در اجلاس بریکس تاکید کرد، به سوی دنیای بهتری 
حرکت کنیم که در آن خبری از تحریم، جنگ، تجاوز، 
کشورگشایی و نسل کشی نباشــد. در چنین جهانی، 
برابری به جای تبعیض، شــفافیت بــه جای فریب و 
گفت وگو به جای جنگ حکم فرما خواهد بود. باشــد 

که چنین شده و صلحی پایدار در جهان برقرار شود.

مورد عجیب یک نویسنده
سالگرد درگذشت ریچارد براتیگان


